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Posvetovanje 
o avtomatizaciji

V dneh 10. in  11. januarja 
1980 je bilo v naši delovni or
ganizaciji organizirano posve
tovanje, ki je bilo namenjeno 
avtomatizaciji v  industriji. To
čen naslov posvetovanja je bil 
»Avtomatizacija strege in mon
taže«. To pomeni, da so se ob
ravnavali problemi avtomatiza
cije proizvodnih in montažnih 
procesov, in sicer načini reše
vanja takih problemov kot tu
di oprema, ki je za take pri
mere potrebna.

Osnova za to posvetovanje je 
bila dana že na 5. seminarju o 
avtomatizaciji strege v  industri
ji, ki je bil organiziran v lan
skem letu na strojni fakulteti 
v Ljubljani. Še bolj interesan
ten kot sam seminar je bil kas
nejši razgovor »za okroglo mi
zo«, ki je navrgel kup proble
mov s tega področja. Osnovna 
ugotovitev je bila, da prav go
tovo naša industrija elementov 
In sistemov avtomatizacije še 
ni ne tehnično kot tudi ne ka- 
pacitativno sposobna zadovolji
ti vseh potreb v  SR Sloveniji, 
pa tudi stanje v jugoslovan
skem merilu ni dosti boljše. 
Velja pa zelo važna ugotovitev, 
da je bilo to posvetovanje kot 
tudi predhodni seminarji orga
nizirani v tesnem  sodelovanju 
s Fakulteto za strojništvo v 
Ljubljani in posameznimi de
lovnimi organizacijami. Posa
mezne naloge s tega področja 
pa sofinancira tudi Raziskoval
na skupnost Slovenije. Svoj de
lež na tem  področju je prevze
la tudi Gospodarska zbornica 
Slovenije z akcijami na področ
ju izobraževanja ustreznih ka
drov kot tudi z akcijami po
vpraševanje avtomatizacije v 
naši industriji. S poznavanjem  
vseh teh prizadevanj lahko 
ugotovimo edinstveno povezo
vanje med znanstvenimi in 
vzgojnimi institucijam i ter 
združenim delom, gospodarsko 
zbornico in raziskovalno skup
nostjo.

Organizator posvetovanja v  
Verigi je bila naša delovna or
ganizacija, strokovno vodstvo 
pa so prevzeli najvidnejši stro
kovnjaki s tega področja na Fa
kulteti za strojništvo v  Ljub
ljani. Vabljene so bile delovne 
organizacije, ki proizvajajo in 
uporabljajo elem ente in sisteme 
avtomatizacije v industriji. Naj
vidnejši predstavniki prvih so 
bili prav gotovo Kladivar, 
Iskra avtomatika ter Veriga — 
TOZD TIO, predstavniki drugih 
pa so bili naslednji. Železarna 
Ravne, Železarna Jesenice, Eta 
Cerkno, Iskra Avtoelektrika 
Nova Gorica, Iskra Avtoelektri
ka Tolmin, Iskra Orodjarna

Ljubljana, Iskra Elektromeha- 
nika Kranj, M etalflex Tolmin, 
SIP Šempeter, Prvomajska Ra- 
ša, Alples Železniki. Na pro
gramu posvetovanja so bile raz
lične teme, ki so obravnavale 
področja razvojnih smeri, spe
cifičnih problemov in program
skih izhodišč avtomatizacije 
proizvodnih procesov.

Sama razprava na referate je 
pokazala izredno velik interes 
za to področje, pa tudi nekate
re zelo velike pomanjkljivosti. 
Predlogi za nadaljnji razvoj 
področja avtomatizacije so bili 
strnjeni v  naslednjih sklepih:

— V okviru Gospodarske 
zbornice Slovenije naj se im e
nuje posebna delovna skupina 
iz predstavnikov proizvajalcev 
in uporabnikov elementov ter 
sistemov avtomatizacije, ki naj 
bi usklajevala sedanje in per
spektivne programe proizvajal
cev v  okviru SRS, SFRJ in  v  
mednarodni delitvi dela.

— Dokončno je potrebno re
šiti sistem  izobraževanja in 
vzgoje kadrov za področje av
tomatizacije.

— Oblikovati je potrebno 
efektiven informacijski sistem, 
ki bo vse proizvajalce in upo
rabnike redno obveščal o no
vostih in potrebah na področju 
avtomatizacije.

— Izdelati in vpeljati je po
trebno sistem unifikacije opre
me na področju avtomatizaci
je v industriji, kamor prišteva
mo predvsem elemente in si
steme fluidne tehnike in elek- 
tro-elektronske tehnike.

— Priporočiti vsem  organiza
cijam združenega dela v Slove
niji, da si organizirajo poseb
ne oddelke, ki bodo skrbeli za 
avtomatizacijo strege in mon
taže.

— V letu 1980 je potrebno 
organizirati seminar, ki bo ob
ravnaval širšo problematiko s 
področja avtomatizacije, in to 
za proizvajalce opreme kot tu
di za uporabnike.

Po končanem posvetovanju  
je bil tudi podpis samouprav
nega sporazuma o medseboj
nem dolgoročnem sodelovanju 
na raziskovalnem, strokovno- 
tehničnem  in izobraževalnem  
področju med Fakulteto za 
strojništvo iz Ljubljane in SŽ 
Verigo Lesce, ki v osnovi še ne 
prinaša za nas nobenih finanč
nih obveznosti. Iz tega pa iz
virajo namenske pogodbe iz av
tomatizacije strege in obdelo- 
valnosti materialov, katerih fi
nanciranje pa je že zajeto v

gospodarskem načrtu za leto 
1980, polovico financiranja pa 
prevzame Raziskovalna skup
nost Slovenije. Naši delovni or
ganizaciji bodo tako dostopni 
vse dosežki z navedenega po
dročja, do katerih bodo prišle 
vse podpisnice sporazuma sku
paj z našo najvišjo znanstveno 
institucijo v Sloveniji Fakulte
ta za strojništvo iz Ljubljane.

Prepričani lahko trdimo, da 
je to že eden od efektivnih in
formacijskih sistemov s področ
ja avtomatizacije. Pomen pri
četka takega načina dela pa 
nam dajejo tudi imena podpis
nikov, saj so ta sporazum pod
pisali dekan Fakultete za stroj-

Kako do
Vsako leto z gospodarskim  

načrtom  predvid im o tu d i doho
dek. K olikor je  točnejše p red 
videvanje, m anj je  'odstopanja 
od začrtane sm eri.

K er pa  vemo, da se dohodek 
ne u stv arja  gam, am pak da s 
tem u prispevam o vsi svoj de
lež, je toliko bolj važno, če smio 
vsak na  svojem  delovnem  me
s tu  resnično ustv arili z načr
tom  odm erjeni del dohodka.

Z ustavo so zajam čene p ra 
vice, obveznosti in  odgovorno
sti glede razpolaganja, uporabe 
in  up rav ljan ja  z družbenim i 
sredstvi. To pa  z drugo bese
do pom eni, da vsa proizvodna 
sredstva, s k a te rim i razpolaga
mo, tu d i m aksim alno izkorišča
mo, n jihovo zm ogljivost pa red 
no, pravočasno in  kvalite tno  
vzdržujem o. Pazim o na  u re je 
nost delovnega m esta  in  'okoli
ce. Spoštujem o sam oupravne

ništvo profesor dr. ing. Viktor 
Prosenc in nosilec naloge do
cent dr. ing. Roman Seljak.

V končni fazi pa ni odveč, 
da si osvetlim o pomen takega 
dejanja z naše strani. Postav
ljalo se je osnovno vprašanje, 
kakšne koristi bo imela naša 
delovna organizacija s pristo
pom k skupini za avtomatizaci
jo strege in montaže? Mirno 
lahko trdimo, da je koristnost 
dvojna, saj z našimi specifični
mi proizvodnjami nastopamo 
kot proizvajalci in uporabniki 
opreme. Ni odveč ponovno ome
niti naše težnje v proizvodnji 
verig, odkovkov in vijakov po 
avtomatizaciji zaradi pomanj-

akte, ki smo jih  sam i sprejeli 
in  k i u re ja jo  naše odnose zno
tra j kolektiva.

Vse to  pa vedno in  v vsakem  
tre n u tk u  ne izvajam o, k e r  se 
vedno ne obnašam o kot proiz
vajalci in  sam oupravi j alci v eni 
osebi. Sm o rad i dobri sam o
u p ra v lja la , s tem  d a  im am o to 
vsepovsod zapisano, ko pa  je  
treb a  isto  speljati v življenje 
kot proizvajalec, dostik ra t n a j
dem o p rep ro st izgovor, da ta 
k ra t, ko se je  ta  ali oni sam o
u pravn i a k t  sprejem al, nism o 
bili navzoči in  tako  nism o ob
vezni za njegovo izvajanje.

E n k ra t za vselej nam  bo mo
ralo  b iti jasno, če hočemo bolj
ši in  lepši ju tri, bomo m orali 
že danes razčistiti z določeni
mi načeli, ki v  sedanjem  tre 
n u tk u  niso  sprejem ljiva:

— nespoštovanje predpisane 
tehnološke dokum entacij e ;

kanja delovne sile in seveda 
zaradi racionalizacije in poce
nitve proizvodnje in s tem v 
uspešno vključevanje v medna
rodno delitev dela.

Po drugi strani pa za nas 
proizvajalec pomeni to združe
vanje z efektnim sistemom in
formiranja najboljšo reklamo 
za prodajo tovrstne opreme.

S podpisom sporazuma in or
ganizacijo posvetovanja smo 
šele na pričetku velikih spre
memb, čaka nas torej še veli
ko dela, ki bo izredno težko, 
saj bomo morali biti mi tisti, 
ki bomo presajali dosežke zna
nosti v prakso.

Pavel Noč

— nedosledno izvrševanje 
sp rejetih  nalog;

— n a  k a te rih  m estih  malo
m arno in  površno oprav ljan je  
delavnih obveznosti ;

— nečloveški odnos do sode
lavcev, do podre jen ih  in  do 
predpostavi j enih ;

— slabo izkoriščanje surovin 
in

— neprav ilen  odnos do orod
ja  in  strojev.

Vse to nam  n areku je , da mo
ram o vse napake h itro  odpra
viti, proizvodnjo sp rav iti v nor
m alne -okvire te r  trž išču  p ra 
vočasno in  kvalite tno  nuditi 
zahtevano blago iz našega pro
izvodnega program a.

Če bom o uresničili zastavlje
ne cilje znotraj kolektiva, bo 
naš ju tr išn ji dan  vedrejši tud i 
v p riva tnem  živ ljenju .

A. C.

večjega dohodka



Poslovni rezultati 
preteklega leta

V januarju so nam v glav
nem že poznani poslovni rezul
tati preteklega leta, saj na vseh  
nivojih ocenjujemo svoje delo 
in pa uspehe. Čez en mesec bo
mo o teh rezultatih ter delitvi 
dohodka in čistega dohodka od
ločali pri sprejemanju zaključ
nega računa. Takrat nam bodo 
znani natančni podatki, za zdaj 
pa dajemo le oceno.

TOZD Vijakarna je kosov
ni plan proizvodnje v pretek
lem letu dosegla 98 %, težinski 
plan 96 % in vrednostni 104 %. 
Prodaja vijačnega blaga je bila
8 % večja od proizvodnje, tako 
da so se zaloge gotovih izdel
kov znatno zmanjšale. Plan re
alizacije je presežen vrednost
no kar 6 %. Tudi prodajne ce
ne so bile realizirane višje kot 
smo predvideli. K dobrim re
zultatom je prispevala tudi de
cembrska proizvodnja, saj so s 
325 tonami presegli plan 10 %.

TOZD verigam a je s proizvod
njo 4.312 ton v  preteklem letu  
dosegla količinski plan 100 %, 
vrednostni plan pa je presegla
9 %. Tudi podatki o izpolnjeva
nju prodajnega plana so po
dobni. Tu ni bistvenih odsto
panj proizvodnje od prodaje. 
Decembrska proizvodnja je bila 
večja od planirane in večja od 
prodaje, tako da imajo zaloge 
gotovih izdelkov v TOZD veri
gam a tendenco porasta.

Tudi v  TOZD sidrne verige 
so količinski plan proizvodnje 
v preteklem letu dosegli, vred
nostno pa zaostajajo, kar je po
sledica odstopanj dejanskega 
asortimenta od planiranega. Ni 
nam uspelo izdelati kvalitetnej
ših verig v planiranem obsegu, 
kar je posledica zamud pri rea
lizaciji investicijskega progra
ma. Realizacija na eksternem  
trgu je zaostajala 7 %, na inter
nem je večja od planirane in 
je tako celotni prihodek TOZD 
sidrne verige večji od predvi
denega. Zaradi velikega pora
sta materialnih stroškov v pre
teklem letu pa poslovni uspeh 
ni najbolj ugoden.

TOZD kovačnica je planske 
obvezosti za eksterni trg prese

gla količinsko 8 %, vrednostna 
proizvodnja pa delno zaostaja. 
Na internem trgu je razmerje 
obratno. Realizacija na ekster
nem trgu pa je 12 % večja od 
plana po količini in  8 % vred
nostno, kar kaže na 59 ton 
zmanjšanje zalog gotovih izdel
kov. Celotni prihodek je večji 
od predvidenega 9 %, kar je se
veda uspešno, če ne bi bili isto
časno preseženi tudi stroški. V 
decembru so prodali 160 ton iz
delkov na eksternem trgu in s 
tem presegli vrednostni plan 
19 %, kar kaže tudi na ugodno 
realizirano prodajno ceno, ki je 
odvisna od strukture asorti
menta. V kovaških izdelkih je 
vložen znaten del obdelave in v 
tem  je razlika od proizvodnje 
vijakov in verig, kjer je dose
žena prodajna cena nižja.

TOZD orodjarna letnega pla
na proizvodnje in prodaje ni

Izkoriščenost delovnega časa 
je  gledano celostno le  eden od 
čimiteljev produktivnosti, le -ta  
pa sie odraža v  bolj ali m anj 
uspešnem  gospodarjenju. V n a 
šem gospodarstvu se v zadnjem  
času vse pogosteje kažejo zna
ki slabega gospodarjenja. In  če 
smo malo prej ugotovili, da je 
p roduk tivnost činitelj uspešno
sti gospodarjen ja in  da je  izkoi- 
riščemost delovnega časa v tes
ni zvezi s pnođuktivnpstjo te r 
s tem  uspešnostjo gospodarje
n ja  je  sm otrno, da se s tem  
problem om  tud i nekoliko bliže 
seznanim o.

Izkoriščenost delovnega časa 
lahko  proučim o z dveh zorn ih  
kotov:

— proučevanje sam e p riso t
nosti na delu, ozirom a realiza
cija dejanskega zakonskega fon
da u r  — torej ali smo na delu 
8 u r  ali m an j;

— proučevanje in tenzivnosti 
dela znotraj osmih u r obvezne 
p riso tnosti na delu — torej ko
liko v  osm ih u rah  dejansko na
pravim o.

dosegla, čeprav je bila decem
brska proizvodnja največja v  
letu 1979. O vzrokih smo že 
med letom dosti pisali in jih ne 
bi ponavljali. Seveda je naš 
skupen interes večja proizvod
nja orodja, kar smo že oprede
lili v investicijskem programu 
izgradnje nove orodjarne.

TOZD vzdrževanje je s svo
jo prodajo v decembru močno 
presegel plan in tako je tudi 
letni plan presežen 23 %. S tem  
pa morajo proizvodni TOZD iz 
materialnih stroškov plačati 
večji delež za opravljene storit
ve vzdrževanja.

TOZD TIO je proizvodni in 
prodajni plan presegel v de
cembru, pa tudi letni podatki 
kažejo isto stanje. Kljub temu 
poslovni uspeh ni zadovoljiv, 
saj TIO nosi že nekatere stro
ške v zvezi z investicijo, za ka-

V p rv i del te  problem atike 
spadajo vprašan ja  neopravičene 
odsotnosti, naVMezne opraviče
ne odsotnosti in  bolniških izo
stankov.

N atančnih podatkov  o ne
opravičenih izostankih  v naši 
delavni organizaciji nim am o. 
Z roblem atika je  zlasti dokaj za
b risana zaradi neeno tn ih  m eril 
vseh nadre jen ih  p ri p reso jan ju  
in  opravičevanju tov rstn ih  iz
ostankov. Veliko neopravičenih  
izostankov se nam reč nado- 
knadno pokrije z letnimi' dopu
sti. K ljub tem u pa lahko  iz ne
k a te rih  regijsk ih  podatkov skle
pamo, da tudi p ri nas tak o  zgu
bim o m ed 0,5 %  in  1 %  delov
n ih  ur, k a r za gorenjsko regijo 
pom eni 150.000 delovnih ur, za 
našo delovno organizacijo pa 
pomeni, da im am o samo za po
krivan je  »plavih« zaposlenih 
najm anj 10 delavcev.

Med delavci, ki delajo v do
poldanski izmeni, beležimo iz
redno veliko število opraviče
n ih  — službenih izhodov. Teh 
izhodov je v naši delovni orga
nizaciji dnevno 30—40, oziroma 
letno 1 %  vseh oprav ljen ih  de
lovnih u r, kar zopet pomeni, da 
im am o le  za k r itje  službenih 
izhodov zaposlenih 14 delavcev. 
N edvom no lahko  ugotovim o, da 
bi bilo mogoče tu d i te  izhode 
znižati vsaj za polovico. Števi
lo tovrstn ih  izhodov hi bilo 
vsekakor nižje, če bi vse storit
vene organizacije, up ravn i or
gani vpeljali dopoldansko de
žurstvo. S tem  v zvezi je  zani
m iv podatek  iz K ran ja , k je r sta 
dva delavca porab ila  za izdajo 
gradbenega dovoljenja vsak  po 
18 dni letnega dopusta.

Po podatk ih  Regionalne 
zdravstvene skupnosti K ranj 
beležim o v p rv ih  9 m esecih 
1979. le ta  občuten porast bol
n išk ih  (izostankov (6 %), k a r še 
posebej velja za bolniške izo
stanke do 30 dni, za k a tere  na
dom estila gredo v brem e OZD. 
V naši delovni organizaciji šte
vilo bolniških izostankov ni za
skrbljujoče, saj se vsa zadnja

tere se nismo dogovorili o po
krivanju ostalih temeljnih or
ganizacij, na primer obresti od 
kreditov.

Podatki za delovno organiza
cijo kot celoto kažejo na to, da 
smo letni plan realizacije pre
segli in to na domačem trgu, 
medtem ko je izvoz zaostal za 
8 %. Izvozili smo 15 % celotne 
proizvodnje, za letošnje leto pa 
predvidevamo 17 %. Količinski 
plan proizvodnje je izpolnjen

le ta  g ib lje  okrog 5 %, za k ar 
gre nedvom no zasluga dobre
m u delu obratne am bulante, ki 
v nem ogočih razm erah  opravi 
tud i veliko preventivne dejav
nosti. D rugi pom em bni dejav
nik  rela tivno  nižke bolniške od
sotnosti je  laična kontrola, ki 
je bo v bodoče treb a  nedvom 
no še okrepiti.

N atančn ih  novejših  podatkov 
o dejansk i izrabi delovnega ča
sa nim am o, z dobršno mero ve
ljavnosti pa  lahko posplošimo 
podatke izpred  nekaj let, ko- je 
bila izdelana štud ija  o tem , v 
kateri se je  pokazalo, da dejan
sko izrabim o od 60—80 %  de
lovnega časa, -odvisno od orga
n iziranosti dela v TOZD. V 
om enjeni štud iji se je  pokaza
lo, da je  čas najbolj racionalno 
izrab ljen  v v ijak am i — p red 
vsem  na  avtom atih  in  pri roč
n ih  varilc ih  v  verigam i. Š tud i
ja  je  pokazala, da so visoke re 
zerve p ri u re jan ju , kontroli in v  
orodjarni, nedvom no pa tud i še 
drugje, k er štud ija  zaradi ome
jitve, ki jih  nareku je  m etoda, 
ni zajela vzdrževanja in  skup
nih  služb. D rugi podatek, ki po
sredno kaže na  izkoriščenost 
delovnega časa, je  razm erje  
m ed -režijskim in  norm iran im  
delom, k i se pri nas g iblje v 
razm erju  40:60 v korist norm i
ranega dela. K er je  v teh  40 %  
režijskega dela skritega tud i 
precej nedela, lahko  vidimo, da

100 %, realizacije pa 104 %, kar 
kaže na zmanjšanje zalog.

Poprečno število zaposlenih 
je bilo lani 1.342, kar je 0,2 % 
več kot v letu 1978 in 4 % pod 
planom. Ob koncu decembra je 
bilo 6 zaposlenih manj kot na 
začetku leta.

Tu je navedenih le nekaj po
datkov. Natančneje bomo raz
pravljali o poslovnih rezultatih 
na zborih delavcev v  februarju.

M. K.

nega časa še precejšnje rezerve.
Poseben problem  v tem  kon

tekstu  p redstav lja  sestankova
nje. Odganizaeija in  izvedba se
stankov je  skoraj b re j izjem e 
porazna. D ejansko lahko  ugo
tavljam o, da so sestanki nepri
pravljeni, da se ponavljaj-o in 
da jih  je  večino možno odpra
viti. P ri tem  bodo m orale na
stopiti v OZD sub jek tivne  poli
tične sile in  n a jti skupno enot
no pot obravnave posam eznih 
problem ov. Sedaj se nam  po 
večini dogaja, da se is ta  p ro
b lem atika obravnava l-očen-o na 
sam oupravnih  -organih, sind i
kaln ih  odborih, ak tiv ih  ali sve
tih  ZK, ak tiv ih  ZD, m ladine, ob 
dejstvu, da je veliko tis tih  de
lavcev, ki sodelujejo p ri obrav
navi iste p roblem atike na dveh, 
tre h  ah  štirih  poteh, k er se 
članstvo prepleta, zato menimo, 
da se DPO  in sam oupravn i or
gani za skupne akcije  organi
zirajo  enotno-, racionalno in  da 
so obravnave en k ra tn e  in  pač 
osvetljene z vseh aspektov so
delujočih subjek tivn ih  sil.

Na koncu naj navedem  še be
sede enega izmed vodij TOZD, 
ki dobro pozna razm ere razvi
tih  zahodnih in d ustrij in  pravi, 
da bi ob solidn-ejši oskrbi in-or
ganizaciji dela vse, k a r sedaj 
naredim o v  dveh ali tre h  izm e
nah, naprav ili dopoldne, če bi 
8 -ur resnično delali.

Na podlagi 27. člena sam oupravnega sporazum a o 
odobravanju  stanovanjsk ih  kred itov  in  oddajan ju  stano
van j v uporabo  te r sklepa odobra za kadrovske zadeve 
in  skupno -porabo z dne 17. 1. 1980, objavljam o

Razpis
za dodelitev posojil za nakup  ali g radn jo  ozirom a dogra
ditev  stanovan jsk ih  hiš za leto 1980.

I. RAZPISNI POGOJI
Pravico d-o kred ita , pod pogoji določenimi s samo

upravn im  sporazum om  -o odobravanju  stanovan jsk ih  k re
ditov  in  od d a jan ju  stanovanj v uporabo, im ajo vsi de
lavci, ki zd ru žu je jo  delo v  T ovarni verig  Lesce za nedo
ločen čas in  upokojenci, ki so bili p red  upokojitv ijo  n a j
m anj 3 le ta  neprek in jeno  v  delavnem  razm erju  s Tovar
no verig  Lesce.

Delavec, ki prosi za k red it m ora  b iti k red itno  spo
soben.

Vloge skupa j z vprašalnikom , ka te reg a  dobite v  sindi
kaln i p isarn i pošljite  do 18. 2. 1980 v  sindikalno pisarno.

ODBOR

Izkoriščenost delovnega časa



Ali se splača izvažati?
Že vrsto le t je naša  DO iz

vozno usm erjena, čeprav ne do
segamo za to kategorijo  sploš
no veljavnega deleža ene tre t
jine  celotne ustvarjene  realiza
cije. To pom eni, da m oram o ne 
glede na našo pozitivno deviz
no bilanco (večji izvoz od uvo
za) v booče vztra ja ti, da vsak 
TOZD, ki dela za trg , proda 
vsaj tre tjin o  svoje proizvodnje 
na  tu jem  tržišču. V ečina naših  
TOZD tega deleža ne dosega, 
ugotovim o pa lahko, da se na
ša izvozna usm erjenost kaže v 
naši perm anentn i priso tnosti na 
številn ih  evropskih in  tu d i sve
tovn ih  tržiščih. Tam  sm o bili 
vedno prisotn i v času splošne 
recesije ali vroče dom ače ko
n junk tu re , k a jti ko t dobri go
spodarji se zavedam o, da ta  t r 
žišča potrebujem o v dobrih  in 
slabih časih. Izvoznega tržišča 
ni mogoče kratkoročno sprem i
n ja ti, nasprotno, po trebno  ga je  
nenehno raziskovati, negovati, 
se m u prilagajati in  m u ostati 
zvest, ne glede na to, .ali danes 
na  n jem  ustvarjaš dobiček ali 
izgubo.

Toda na žalost se vedno ta 
ko ne obnašam o in  težko p ri
dobljena tržišča neodgovorno 
izgubljam o: ko ponujam o ne
ustrezno kvaliteto, visoke cene,

predvsem  pa  zaradi neustrezn ih  
in  m nogokrat nezanesljiv ih  do
bavnih  rokov. Če pa  hočeš biti 
na zunanjem  tržišču uspešen, 
m oraš b iti v  ceni, dobavnem  
rak u  in  kvalite ti povsem  kon- 
kuren ten . Zato g ledano  iz do
hodkovnega vidika izvoz pogo
sto ni ugoden, posebej če ni 
ustrezno in  v p rav i m eri sti
m uliran. K ljub tem u  je  vsaka 
dilema, ali se izvoz izplača ali 
ne, povsem  odveč. Za vsako 
družbo je  izvoz p o treben  zaradi 
zasedbe kapacitet z optim alni
m i serijam i, deviznega priliva 
te r razširitve p rodajnega trga. 
Izvoz vsake DO bi m oral biti 
obveznost in  potreba, je  pa tu 
di p riznan je  in  p o trd itev  spo
sobnosti za uspešno vključeva
n je  v m ednarodno delitev  dela. 
P riznati m oram o, da je  to  zelo 
težko, k er pogosto nastopam o 
na zunan jih  tržiščih  v  dokaj 
neugodnih  in  neenakovredn ih  
pogojih. T i neugodnejši pogoji 
dela se kažejo v znatno  dražjih  
dom ačih surovinah, ki so pogo
sto za 30—40 %  višje od suro
vin na svetovnem  tržišču. Tudi 
uvozni m ateria li so za nas po
stali dragi, saj so obrem enjen i 
s 35 %  carinsk ih  in  d rug ih  da
jatev , ne glede n a  to ali bodo

iz njega izdelki nam enjeni iz
vozu ali domači prodaji. Po 
drugi s tran i im am o danes v 
Jugoslaviji visoke družbene ob
veznosti v obliki dajatev  in  od
vajan j iz dohodka. T se to  so ne
ugodni fak to rji, da ne navaja
mo naše nizke produktivnosti 
in  neodgovornega odnosa do 
ostalih stroškov, ki nas v pri
m erjavi z m arsikatero  zunanjo 
konkurenco postavljajo  v dokaj 
neenakovreden in  nekonkuren- 
ten  položaj.

To so že dolgo znana dejstva, 
o ka terih  posebej v zadnjem  
času veliko pišem o in govori
mo. Toda prazne besede brez 
trdn ih  dogovorov, ustreznih 
ukrepov in  predvsem  prim erne 
stim ulacije ne bodo in ne mo
rejo  dati bogatejših  sadov. To 
je  Skupna naloga vseh nas ne
posrednih proizvajalcev in  šir
še družbene skupnosti.

Izhodišče za presojo je  vedno 
lahko samo trg . V tržnem  go
spodarstvu določajo dohodek 
oz. prihodek količina, proizvod
ni stroški in  cena. Vemo, da 
količino povečam o z boljšim  
delom (um sko in  fizično delo). 
K atera  v rs ta  prevladuje, je  pač 
odvisno od in tenzivnosti dela, 
slednjo pa  lahko pospešimo le

s prim em o m otivacijo. P roduk
tivnost, za katero  se prem alo 
trudim o, izkjlučno stopnjujem o 
z um skih delom.

Seveda m oram o proizvodnim  
stroškom  posvečati vso pozor
nost in  n a jp re j izvršiti globalno 
analizo stroškov:

— če so visoki stroški m ate
riala, se m oram o predvsem  po
svetiti tem u  problem u;

— če so visoki stroški izde- 
lavnih  OD, m ora b iti vsa po
zornost posvečena p rip rav i in  
štud iju  dela;

— če so visoki fiksni stroški, 
m oram o predvsem  povečati 
proizvodne količine;

— če pa je  visoka am ortiza
cija, m oram o nujno  poskrbeti 
za m aksim alno izkoriščenost 
stro jn ih  kapacitet.

Vse to  so elem enti v rednost
ne analize, ki se je  vse prem a
lo poslužujem o, čeprav so sko
ra j izključno v naši domeni. N i
kakor ne bi smeli dopustiti, da 
se povečuje celotni prihodek 
samo z višjim i cenam i in  ne z 
višjim i količinam i in  nižjim i 
stroški.

Po d rug i s tran i nam  tud i 
družba pom aga pri izvozu na

konvertib ilno  področje z dolo
čenim i stim ulacijam i, ki so raz
lične za posamezne skupine d r
žav in  se gibljejo od 20,5 do 
32,5 %  od vrednosti izvoza. Ve
liko  spodbudo za prihodnost 
pom enijo  nove sistem ske rešit
ve ekonom skih odnosov s tu ji
no, ki so bile pred k ra tk im  
sp re je te  in  v katerih  jasno  pi
še, da devize pripadajo  tistem u, 
k i jih  u stv arja  in z njim i pro
sto  razpolaga. To pom eni, da 
jih  lahko  do višine 95 %  od 
ustvarjenega izvoza sam  porabi 
za uvoz repram ateria la , rezerv
n ih  delov in  oprem e za eno
stavno reprodukcijo, ali jih  pa 
združuje, prenaša, posoja ali 
sam oupravno odstopa na  do
hodkovnih  principih. D anes sta
ne nakup  konvertib iln ih  deviz 
na  našem  trg u  ca. 30 %  več od 
n jihove dejanske vrednosti. 
Vse to  dokazuje, da se izvoz 
p rib ližu je  in  izenačuje z dom a
čo prodajo, k ar je  močna 
spodbuda za povečan izvoz.

Posebej letošnje le to  nam  bo 
še bolj u trd ilo  zavest in  p rep ri
čanje, da so še kako prav ilno  
ravnali vsi tisti, ki so tu d i do 
sedaj izvažali in  ki že im ajo 
p ridobljena izvozna tržišča. Še 
posebej poudarjam o, da je  nu j
no  čimveč izvažati in  izvozu 
posvečati še več pozornosti kot 
do sedaj. Ne bi smelo p riti do 
večjih  zaostankov ob koncu le 
ta  in  pogostih problem ov z že 
spre je tim i dobavnim i roki. P ri
m er dobav za ČSSR nam  to še 
najbo lj dokazuje. Pogodbo smo 
podpisali v Pragi konec m arca
1979, z dobavam i v 3. in  4.
k v a rta lu  1979. Konec le ta  je 
ostalo ca. 40 %  dobav nerealizi
ran ih . Za verige 0  28 in  0  34 
še do danes nismo dobili m ate
ria la . Vsak kom entar je  odveč, 
posebej če upoštevam o, da so 
s tem  vezane njihove dobave 
m ateria la  v ko lobarjih  in  pali
cah v letn i količini ca. 1.200 
ton. Zaostankov je še več. Tu 
so še sidrne in  druge verige za 
Rom unijo in  Bolgarijo. Skupna 
v rednost zaostankov, ki smo jih  
prenesli v jan u a r—feb ru a r
1980, znaša ca. 350.000 $, k ar je  
ca. 7 %  od prevzetih  obveznosti 
v  le tu  1979. To pom eni, da smo 
v le tu  1979 od p lan iran ih  5.336 
m io $ izvoza realizirali le  4.919 
màio $ ali 92,2 % , od tega na 
konvertib ilnem  področju  4.224 
mio $ ali 86 %. D inarska vred
nost izvoza je  torej 106.355 mio 
din, in  to  je  le 18 %  delež v 
celotni realizaciji DO. Količin
ski plan  izvoza je  bil presežen 
za 3,4 % , k a r je v  p rim erjav i z 
letom  1978 ugodno in  pom eni 
povečanje realizacije za dobrih 
300.000 $ ali za 7 °/0. V sekakor 
s tem  nismo povsem  zadovoljni 
in  b i ta  %  povišanja lahko  bil 
večji, če bi izvršili vse naše ob
veznosti do konca leta.

Tozda v ijakarna  in  kovačni
ca s ta  količinski in  vrednostn i 
p lan  izvoza močno presegla. 
TOZD verigam a, ko t naš n a j
večji izvoznik, sicer svojega ze
lo visoko postavljenega p lana 
n i dosegla, četudi je  vse p re 
vzete pogodbene obveznosti do 
konca le ta  realizirala. N jen de
lež v  izvozu znaša 52 % , in  si
cer skoraj v  celoti na  konver
tib ilnem  področju.

Tozda sidrne verige in  TIO 
pa nista v celoti realizirala po 
p lanu  p revzetih  obveznosti. 
Omenili sm o že, da zaostanek 
v te h  dveh tozdih znaša ca. 
350.000 $, in  sicer pretežni del 
odpade na TOZD sidrne verige 
— ca. 300.000 $.

Posledice so lahko znatne; 
prvič nismo realizirali letnega 
p lana, drugič pa smo zaradi iz
pada p lan iran ih  prilivov izgu
bili delež uvoznih pravic, 'ki bi 
jih  lahko sam i porabili ali od
stopili in  dobili in terno  stim u
lacijo v okviru  SOZD SŽ. N aj
slabše pa je, da nismo zadovo
ljili kupcev, k er niso dobili ob
ljub ljenega blaga, ki ga nujno 
potrebujejo. N eugodna posledi
ca je  tud i v  tem , da s preno
som količin iz enega le ta  v  dru
go nastane  v rs ta  dodatnega de
la, ker se poruši finančna kon
strukcija  (kontingenti) in  zapa
dejo razna soglasja, ki jih  je 
treb a  ponovno pridobiti. Vse to 
povzroča p ri kupcih  nejevoljo, 
dodatne stroške, nezaupanje do 
dobavitelja  in  končno pogoste 
izgube tržišča. N ajbrž ni prav, 
da se tako  obnašam o, čeprav je 
nekaj opravičenih razlogov (po
m an jkan je  repnom ateriala, Ok
vare  strojev, ozka grla v toplot
ni obdelavi in  podobno), ki pa 
našega kupca p rav  malo briga
jo.

P ri izvozu v  le tu  1979 je  bi
la  povprečno dosežena izvozna 
cena znatno višja od dosežene 
v le tu  1978, in  sicer za 26 %. 
V prim erjav i s povprečno do
m ačo prodajno  ceno, doseženo 
v le tu  1979, smo v izvozu do
segli za ca. 30 %  nižjo ceno. To 
sicer ne pom eni, da vse izdelke 
izvažam o z izgubo-. N ajnižjo ce
no in  izgubo beležimo na  po
dročju s id rn ih  verig, in  sicer 
predvsem  zarad i že dolgo znane 
svetovne situacije  v  ladjedelni
štvu  (pom anjkanje dela, velika 
konkurenca, izredno nizke sve
tovne cene). Na vseh drugih 
področjih  beležim o boljše po
slovne rezu lta te  in  brez izgube 
izvažam o snežne, zaščitne, tra k 
torske in  neke v rste  kvalite tn ih  
in  navadn ih  tehničn ih  verig  ter 
določene v rs te  vijakov.

P lan  izvoza za leto  1980 smo 
sprejli v višini 5.500 mio $, kar 
p redstav lja  zvišanje za 12 %  v 
prim erjav i z realizacijo v le tu  
1979. To je znatno več od že 
sprejete  resolucije SFRJ za le
to  1980, ki predvideva povpreč
no ra s t izvoza za 6 %.

In  kako smo trenu tno  zase
deni? To je vprašanje, ki v e rje t
no zanim a večino. Z aenkra t 
smo lahko  zadovoljni, saj im a
mo od tega tren u tk a  za ca. 3,5 
mio $ že sk len jen ih  pogodb. Za 
več kot 3 mio $ im am o še od
p rtih  ponudb in  nekatere  posle 
bomo v najkrajšem  času že 
sklenili. Poleg tega številna po
vpraševanja  še p rihajajo , od na
šega planskega oddelka pa za
rad i zasedenosti kapacite t dobi
vam o negativne odgovore, k ar 
je  velika škoda.

T renutno  sta TOZD v ijak a r
na  in  kovačnica v  celoti pokrita  
z naročili. TOZD verigam a bo 
s podpisom  pogodbe v  začetku 
feb ru a rja  za snežne verige v 
Zahodno Nemčijo in Švico te r  
tehničn ih  verig ca. 500 ton  v 
ZSSR že v edotti zasedena.

Za TOZD TIO se poleg ko
operacijske pogodbe s firm o 
L tib fried  in  Herion iz Zahodne 
Nem čije nudijo  lepe možnosti 
izvoza in  sodelovanja še z M a
džarsko in  drugim i državam i 
SEV.

T rnu tno  je  res nekoliko slab
še zasedena TOZD sid rn ih  ve
rig, še posebej z naročili verig 
nad  43 mm, pa čeprav nim am o 
še veliko odprtih  ponudb. V 
k ra tk em  pričakujemo! podpis 
pogodbe z Rom unijo za 5 kom 
pletov verig 0  87, v  skupni 
vrednosti ca. 450.000 $.

K akor vidimo, kupce im am o, 
ne  m orem o pa izkoristiti vseh 
izvoznih možnosti. Realno- gle
dano im am o letos res veliko 
možnosti, da bi letni plan  celo 
prekoračili za 30 %, m an jk a  pa 
nam  predvsem  pogum a in  p ri
pravljenosti, k e r se bojim o ne
koliko osirom ašiti dom ače trž i
šče z določenimi izdelki, ̂ čeprav 
vse kaže, da ne bo več tako 
kon junk tu ro  ko t do sedaj.

S trah in ja  Vukovič

Novo
ime
vojašnice 
v Radovljici

V okviru praznovanja dneva JLA in ljudske obrambe je bila 
v  vojašnici v Radovljici velika slovesnost. Vojašnico so poime
novali po narodnem heroju Antonu Dežmanu-Tončku in odkrili 
njegov doprsni kip, delo jeseniškega umetnika Jake Torkarja.

Narodni heroj Anton Dežman-Tonček, prvoborec, udeleženec 
legendarne dražgoške bitke in  general JLA je bil doma iz Lesc. 
Med soborci in občani je bil zelo priljubljen in cenjen.

Na slavnosti je bil govornik predsednik ZB občine Radovljica 
tov. Slavko Staroverski. Izveden je bil tudi bogat kulturni pro
gram.

Proslave se je udeležilo veliko predstavnikov družbenopoli
tičnih organizacij ter ostalih prebivalcev.

Jordan Blaževič



Vprašali
V novembru 1979 je DS DO 

na predlog razpisne komisije 
imenoval tov. Janša Miloša, 
dipl. pravnika, za opravljanje 
del in nalog vodje splošnega 
sektorja. Tov. Janša je pred 
tem opravljal naloge pravne 
službe. Postavili smo mu nekaj 
vprašanj, da bi z njimi pred
stavili tudi njegovo delo.

V splošnem sek to rju  slo zaje
te zelo različne dejavnosti im 
vodja sektorja na j bi koordini
ra l delo na  vseh teh  različnih 
področjih. Ali im a te  pri tem  
kakšne težave?

To delo opravljam šele nekaj 
mesecev, zato ne bi govoril po 
resnici, če bi rekel, da pri tem  
nimam težav. Veliko teh težav 
je začetnih, s kakršnimi se uba
da vsak, ki se spusti v  drugo 
delovno področje. Nekateri pro
blemi pa so stalni in  so pravza
prav obvezna sestavina mojega 
vsakodnevnega dela. Sicer pa 
moram reči, da sem  veliko teh 
reči pričakoval, saj sem bil na 
prejšnjem delovnem mestu z 
njimi v stalnem stiku, poleg te
ga pa mislim, da m e v  nasprot
nem primeru najbrž ne bi bilo 
treba. S tem, ko sem  se lotil 
novih nalog, pa pravnega dela 
nisem opustil, ker določeni 
pravni posli morajo biti oprav
ljeni v  vsakem primeru, če je 
delovna sila na razpolago ali 
pa ne. Moram tudi priznati, da 
je pravniško delo zame bolj za
nimivo, ker sem se ga tudi učil. 
Splošni sektor, kakršen se v 
naši tovarni v praksi kaže, je 
dobesedno splošen. Včasih se 
ukvarjam s stvarmi, ki jih po 
opredelitvah tega dela v sploš
nih aktih ni mogoče niti priča
kovati, po neki skriti logiki pa 
kar same pridejo v  splošni sek
tor. Po drugi strani je seveda 
nekaj področij, zlasti admini
strativno tehnično, kadrovsko, 
okrepčevalnica, kjer so delavci 
precej samostojni in  s tem ni 
vsakodnevnega dela. Posebno 
poglavje v  mojem delu je stro
kovna pomoč samoupravnim  
organom ter delo na samo
upravnih splošnih aktih tudi, 
če sam nisem nosilec konkret
ne naloge. Prav tu je včasih 
največ težav, čeprav mislim, da 
se jih s pravim in objektivnim  
pristopom vseh, ki pri tem so
delujemo, da dobro rešiti. Iz 
povedanega se vidi, da je delo 
zelo pestro, kljub tem u da o 
podrobnostih sploh ne govorim.

V zadnjem  času dosti raz
pravljam o o uveljav itv i nove
ga sistem a nag ra jevan ja . Rok 
uveljav itve smo p restav ili na
1. april 1980, m edtem  pa bo iz
delan poskusni iz račun  OD po 
novem  sistem u in  p rim erjav a  s 
starim  za dve tem eljn i organi
zaciji in  dva sek to rja  v  delavni 
skupnosti skupnih  služb. S 
kakšnim i problem i se p ri tem  
srečujem o?

Zastavljeni način delitve oseb
nih dohodkov, h kateremu lahko 
prištejemo še razvid delovnih 
nalog, ni in  tudi nikoli ne bi 
smel biti sam sebi namen. Smi
sel vsega tega je gotovo pove
čanje stimulacije za dobro de
lo, v  celoti pa povečuje produk
tivnosti in s tem dohodek, č e  
novega načina nagrajevanja ne 
gledamo v  tej povezavi, bomo 
v  dobri veri delali napačne za-

smo...
ključke in  ne bomo razvijali ti
stega, kar je bistveno. S tem  
uvodom želim povedati, da gre 
za skrajnosti, če smo za novo 
samo zato, ker si obetamo av
tomatično višje osebne dohod
ke, po drugi strani pa na no
vosti gledamo samo kot na bre
me za poslovni uspeh delovne 
organizacije. Prvo se bo lahko 
doseglo le  z boljšim delom, ki 
ga novi sistem stimulira, ker 
med drugim ne omejuje prese
ganja norm, pri čemer bo tre
ba zagotoviti, da ne bo prišlo 
do višjih presegov pri enaki 
učinkovitosti kot sedaj. Drugo 
dejstvo bo prišlo do izraza ob 
prehodu, zato je razumljivo, da 
smo zaradi neugodnih poslov
nih rezultatov stvar morali pre
ložiti za nekaj mesecev, vendar 
je prehod urejen, sicer do re
zultatov, ki si jih vsi želimo, 
ne bomo nikoli prišli. Čas do
1. aprila bomo morali zato te
meljito izkoristiti za ustrezno 
formiranje delokrogov, postav
ljanje meril delovnega prispev
ka ter korektnim evidentira
njem delovnih nalog pri vseh, 
ne samo pri sektorjih in služ
bah, ki jih omenjate. Mislim, 
da odlašanja ne sme biti več, 
ker utegne biti ugodnih trenut
kov zmeraj manj.

V p re tek lih  m esecih so n a 
stale nek a te re  kadrovske sp re
m em be v  splošnem  sektorju . 
Ali boste za izvajan je  del in 
nalog p rav n ik a  in  psihologa 
sprejeli v  delovno razm erje  no
ve izvajalce?

Dela in naloge, ki jih ome
njate, se kljub kadrovskim  
spremembam opravljajo, čeprav 
je obseg dela večkrat resnično 
prevelik. Vsekakor nove delav
ce na teh področjih resnično 
potrebujemo, vendar se delav
ce teh poklicev težko dobi za 
delo v  gospodarstvu, kar nam  
lahko potrdi tudi neuspela ob
java za pravnika. Po drugi stra
ni mi te poklice štipendiramo 
in štipendistom je treba dati 
po končanem študiju ustrezno 
delo, ki mora za organizacijo 
biti tudi potrebno. Naštel sem  
vam le nekaj problemov, zara
di katerih vam trenutno na 
vprašanje ne morem čisto kon
kretno odgovoriti.

Do 31. ja n u a rja  1980 je treba  
obravnavati poslovni uspeh 
preteklega leta, to je  ocena 
uspeha p red  zaključnim  raču
nom in  p red  dokončno delitvi
jo  dohodka. Kako ho to  orga
nizirano in  kakšna bo vloga 
sindikata?

Zakon o združenem delu na
laga, da se poslovni rezultat 
preteklega leta obravnava pred 
ugotovitvijo zaključnega računa 
na delavskih svetih tem eljnih  
organizacij, vendar ne postav
lja roka do 31. januarja, čeprav 
je ta rok verjetno smotrn. Po
leg tega se pred ugotovitvijo 
zaključnega računa odloča tudi 
o dokončni delitvi ustvarjenega 
dohoka na zborih delavcev. 
Podlaga za to odločanje so in
formacije in poročila poslovod
nih organov, pri čemer pa so 
nekatere težave pri zbiranju 
teh podatkov. V grobem bo 
stvar potekala po omenjenem  
vrstnem redu, ki bo konkretizi
ran v  rokovniku razprav na 
zborih in sej delavskih svetov.

Pomembno vlogo pri zaključ
nih računih ima seveda sindi
kat, ki sodeluje pri organizira
nju razprav in pravilni obve
ščenosti delavcev, mislim pa, 
da bi o svoji vlogi več lahko 
povedal sam.

K m alu se bomo spet p rijav 
ljali za letovanje v počitniškem  
dom u v Crikvenici. Ali predvi
devate za letos kakšne spre
m em be?

Letovanje v počitniškem do
mu letos predvidoma ne bo bi
stveno drugačno, če bo seve
da vreme podobno kot lani. 
Delno bo spremenjena kadrov
ska zasedba, pri čemer to ne bo 
vplivalo na opravljanje glavnih 
stvari za funkcioniranje počit
niškega doma. Mislim, da do ta
kih problemov kot lani ne bo 
prišlo in seveda tudi ne sme 
priti, saj je prav gotovo zado
voljstvo naših delavcev pri tem 
na prvem mestu.

Ali homo uspeli adap tira ti 
počitniški dom v  letošnjem  le
tu?

O adaptaciji počitniškega do
ma se govori že več let, odkar 
sta požarna in sanitarna in
špekcija občine Crikvenica po
stavili zahtevo po popravilu ku
hinje oz. vsega starega dela do
ma. V planu investicij za letoš
nje leto te adaptacije ni, zato 
razen rednih vzdrževalnih del 
in manjših popravil, za katera 
sredstva so predvidena, spre
memb ne bo. Menim, da bo po 
končani sezoni treba pripravi
ti vse potrebno, od načrtov, 
sredstev, do ustreznih dovo
ljenj, sicer se nam lahko zgodi, 
da bomo dom morali začasno 
zapreti. Upam, da do tega ne 
bo prišlo, saj je to v interesu 
vseh nas.

O krepčevalnico smo lani p re 
uredili, posodobili opremo in  
postrežbo'. K ako bo ure jena  
p reh rana  delavcev za TOZD 
TIO in 'orodjarno po preselitvi?

Prenovljena okrepčevalnica 
ima kljub nekoliko tesnemu 
prostoru zadostno kapaciteto, 
da prehrani vse delavce naše 
tovarne, zato mislim, da s pre
selitvijo teh dveh tozdov ne bo 
nihče prikrajšan. Oddaljenost 
proizvodnih prostorov ni tako 
velika, da bi to predstavljalo

nepremostljivo oviro, poleg te
ga pa je v okrepčevalnici zago
tovljena kvalitetnejša hrana kot 
v morebitnih razdelilnicah. Ne 
morem pa seveda trditi, da v 
bodočnosti ne bo to vprašanje 
drugače rešeno.

Na koncu nam  povejte še kaj 
o svoji dejavnosti izven službe
nega časa. Vsi vemo, da je  na 
prvem  m estu kot hobi še vedno 
veslanje. K aj pa vas poleg te 
ga najbolj veseli?

Podeljene so bile nagrade 
inovatorjem v občini Radovljica

Izvršni odbor občinske razi
skovalne skupnosti je  po dalj
ših p ripravah , v k a te re  so bili 
vključeni še  izvršni svet Skup
ščine občine Radovljica itn druž
benopolitične organizacije obči
ne Radovljica, izpeljial akcijo 
podelitve nagrad  in  priznanj za 
pom em bne dosežke na  podnoč- 
zatorske dejavnosti m ed delav
nosti. H krati s tem i pa  so bile 
podeljene tud i nagrade  in  pri
znanja  učencem 'osnovnih šol 
za pism ene prispevke na te 
m o »Raziskovalna dejavnost in 
n jen  pomen«.

Podeljena priznan ja  in  n ag ra 
de im ajo  predvsem  pom en v 
spodbu jan ju  in  š irjen ju  mno
žične inovatorske in  raciionali- 
zatanske dejavnosti m ed delav 
ci in  vzbujanje zan im an ja  za 
ustvarja lno  in  raziskovalno de
lo  med mladino.

Z nam enom  nadaljn jega 
spodbu jan ja  te  dejavnosti je 
p rav , da zapišem  nekaj [misli, 
izrečenih  ob podelitvi nagrad  
n a  slavnostni seji občinske ra 
ziskovalne skupnosti.

N aša družba se dobro zaveda, 
da  brez sta lnega vključevanja  
novega znanja v  proizvodnjo 
n e  m orem o pričakovati tra jn e 
ga nap redka  in  h itreg a  razvo
ja  proizvajaln ih  sil. Zato na 
vseh nivojih, od  ZK, ZS, SZDL, 
raziskovalnih  skupnosti in  druž
benopolitičnih skupnosti stalno 
spom bujam o akcije, k a te rih  d l  j 
je  znanstvenem u-raziskovalne- 
m u  delu dati pravo  m esto in  
pom en.

Že družbeni p lan  razvoja  za 
sedanje srednjeročno obdobje 
je  postavil raziskovalno dejav
n ost v ospredje in  jo  posebej 
naglasil ko t tisto d ružbeno  de
javnost, ki naj omogoči h itre je  
uve ljav ljan je  kakovostn ih  ele
m entov  gospodarjenja.

Tudi v resoluciji XI. kongre
sa Z K J je  postav ljena zahteva

po oblikovanju  dolgoročne s tra 
tegije  v  program ih  znanstvenih  
raziskav. Poudarjeno  je  bilo, da 
m ora znanost še bolj ko t doslej 
p red stav lja ti del enotne samo
upravne politike socialistične 
družbe, s k a te ro  delavski raz
red  neposredno uresničuje svo
jo  vodilno vlogo.

Velik prispevek ik realizaciji 
tako  zastav ljene politike p rav  
gotovo p red stav lja  novi Zakon 
o raziskovalni dejavnosti in  ra 
ziskovalnih skupnostih, ki do
volj celovito u re ja  odnose med 
posam eznim i udeleženci v ra 
ziskovalnem  procesu.

Poleg spoznanja in pom em b
nosti dosežkov ustvarja lnega 
znanstvenega dela pa je po
trebno  tu d i m nogo naporov in  
prizadevan j, da le-ti padejo  na  
p lodna tla  itn obrodijo sadove, 
k i bodo človeku omogočili bo lj
še in  srečnejše življenje. P ra v  
tako pa je  potrebno tud i neneh
no prizadevanje, da se dosežki 
znanosti ne bodo sprem injali v 
svoje n asp ro tje  in  ko t ta k i 
p redstav lja li nevarnosti za člo
veka in  njegov obstoj. Nikoli 
ne  sm em o pozabiti, da so mo
goče tu d i tak e  zlorabe znanosti 
in  n jen ih  dosežkov.

Ce velja , da je  potrebno m no
go prizadevanj za uveljavitev  
in  p rav ilno  uporabo znanstve
n ih  dosežkov, velja  poudariti, 
da  je  p ra v  to liko  tol še več tru 
da  po trebno  vložiti za uveljav
ljan je  dosežkov na  področju 
m nožične inven tivne  dejavnosti, 
v  določenih sred inah  izapostav-

Ti dosežki so p ren ek a te rik ra t 
v  določenih sred inah  zapostav
ljeni, spričo' velikanskih  vzpo
nov znanosti, spričo možnosti 
uvoza tu je  tehnologije in  licenc. 
Toda p rev lad a ti m ora spozna
nje, da j e v  te j v rsti dejavnosti, 
m ed m nožico delavcev, sk rit 
ogrom en potencial znanja, ki 
nam  ustrezn o  vzpodbujen, lah 

ko daje neslu tene rezu lta te  ob 
m inim alnih v laganjih . [Še pose
bej pom em bno pa je, da gre tu  
za ak tiv iran je  in  u v eljav ljan je  
našega lastnega znan ja  in  pa
m eti. K adar pa  g re  za spodbu
jan je  tak ih  potencialov p a  nam  
ne sm e biti žal ne časa, ne tru 
da in  ne  denarja, k a j t i  ta  p ri
zadevanja bodo slej ko prej 
obrodila sadove, od k a te rih  bo 
im ela koristi celotna naša  druž
ba. ' f

Te m isli so nas vodile, ko 
srno že v p retek lem  m andatu  
organizirali razstavo inovacij
skih  dosežkov. Te iste  m isli so 
nas vodile tudi, ko  smo se [od
loči®, da v  okv iru  občinske ra 
ziskovalne skupnosti podelim o 
priznan ja  in  nagrade  najuspeš
nejšim  inovatorjem  v  občini 
Radovljica. Le obilici dela, ki 
j-o zahteva organiziran je take  
dejavnosti in  pom anjkan je  ka
drov, ki bi bili p rip rav ljen i po
leg svo jih  redn ih  zadolžitev ak
tivno  sodelovati z občinsko ra 
ziskovalno skupnostjo  ali v 
n je j, gre pripisati, da do reali
zacije te  [Zamisli n i p rišlo  že 
prej.

K ljub  tem u, da odziv n a  p ri
p rav ljeno  akcijo ni bil n a jb o lj
ši, m aram o b iti z začetnim  de
lom  zadovoljni. [Mislim, da bo 
ta  začetek za m arsikoga spod
buda za nada ljn ja  p rizadevan ja  
k  izboljšanju odnosa do m no
žične inven tivne  dejavnosti.

V občinski raziskovalni skup
nosti bomo s tako  obliko pospe
ševanja  inovatorske dejavnosti 
nadaljevali tud i v  tem  in  n a 
sledn jih  letih , zato bi povab il k 
sodelovanju tako tiste , ki im ajo 
racionalizacijske predloge kot 
tud i tiste, ki želijo pom agati 
p ri organiziran ju  te h  in  podob
n ih  akcij za pospeševanje upo
rabe  znanstvenega dela v  p rak 
si.

V lado Silič



Kanček zgodovine
Pred letom  dni sem po nak ljuč ju  zašel v  Radovljioo k znan

cem, ti  pa  stanu je jo  v  stolpnici vila bloki, V istem  nadstrop ju  
pa živi tu d i ena od hčera pokojnega Š olarja  iz Krope. T a 'mož 
je  bil posestnik, dober gospodar, načitan, p rirodno  bister, spo
znal se je  n a  m arsikaj, m ed drugim  je  bil vešč tu d i -za izdelavo 
idejnih osnutkov za p renekatere  Stvari. V svojem  k ra ju  je bil 
ugleden in  spoštovan mož, ko t ravnatelj v  tov arn i P lam en v le
tih  19 je  bil nap redno  usm erjen. Poslanstvo tak ra tn eg a  župana 
je opravljal v letih

Po končani p rv i svetovni vojni je po naročilu  veleposlanika 
in industria lca  Ivana M agušarja iz Lesc p rip rav il popis za zgrad
bo tovarne v ijakov v  Lescah, ki je v n ada ljevan ju  dobesedno 
prepisan iz njegovega rokopisa. T a je lep in  čitljiv, vsaka posa
m ezna črka je lepo oblikovana te r  lepo vezana v  besede, te pa 
v stavke.

Da se povrnem  n a  začetek, ko m enjam  hčerko1, tej je im e 
Milka, sedaj se n jen a  le ta  nagibajo (že v 75. leto, je  še zm erom  
živahna in  im a zelo dober spomin. Tako je  spoznala tud i mene, 
ko sem bil na ob isku  pri Palavestičevih, in  to  p o  podobnosti z 
m ojim  pokojnim  očetom  in  po glasu, ki je  baje  podoben očeto
vem u: R ekla je: »Ti si pa »od Kovačevega Janeza iz K am ne gori
ce.« »Prav im ate,« sem  odvrnil. Bo nekajm inutnem  pogovoru je  
stekla beseda tud i o  nap redku  gospodarstva in  industrije  v naši 
okolici. Z zan im anjem  je poslušala mojo pripoved o razvoju 
Verige in  Plam ena. N aen k ra t pa vzklikne: »Poslušaj, nekaj im am  
zate!« Začudeno jo pogledam  in  si m islim : »Le kaj naj to  bo!« 
K aj h itro  začne pripovedovati, d a  im a rokopis očeta, k i je  izde
lal nekak elaborat za ta v a m o  v Lescah. Poprosil sem jo, naj ga 
pokaže ali celo odstopi p ro ti prim erni odškodnini našem u pod
je tju  za obogatitev zgodovinskega gradiva. Ljubeznivo se je od
zvala moji prošnji te r  mi zaupala dobro ohran jeno  kuverto, staro  
60 let, z rokopisom , katerega  vsebino o b jav lja  naše glasilo.

Škoda je  le ta , da n a  rokopisu  ni da tum a in  podpisa av to rja  
»Popisa«, vendar m enim , da so podatki verodostojni, k er sem te  
preverili tud i p ri očancih k ra ja  Lesce.

POPIS ZA ZGRADBO 
TOVARNE VIJAKOV 
GOSPODA IVANA  
MAGUŠAR V LESCAH

A. ZGRADBA
TEMELJNI ZIDOVI za de

lavnico, pisarniško poslopje in 
skladišča bodo napravljeni iz 
betona. Leseni tramovi, šupe 
bodo postavljeni na betonske 
podstavke.

ZID bo napravljen iz opeke 
in apnene malte na obedve 
strani surovo in gladko ometan 
ter dvakrat z apnom pobeljen.

STREHA IN POKRITJE. 
Strešni stol napravljen bode iz 
smrekovih tramov in z remeljni 
obit. Vsa strešna površina z na
vadnim ceglom pokrita.

KLEPARSKO DELO. Strešni 
žlebovi in žlebovi za odtok vo
de napravljeni bodo iz cinkove 
ali pocinkane pločevine.

STROPI. Nad ključavničar
skim oddelkom in delavnico za 
mrzla dela bodo položeni tra
movi, kateri bodo iz 2 cm de
belimi deskami obiti. Deske bo
do pbite z stukatorjem ter z 
malto gladko ometane in pobe
ljene.

Nad pisarniškim poslopjem  
bodo prostori položeni iz tra
movi z deskami obiti ter z mal
to zaliti. Strop z m alto ometan 
in dvakrat pobeljen. Ravno ta
ko tudi v  delavnici za zaboje 
katera se nahaja med skladišči.

VODOVOD. Za pitno vodo 
napravili se bodo v  kovačnici 
v  delavnicah, vratarjevi kuhinji 
pri umivalnem aparatu za de
lavnice pipe z lijakom  in odto
kom.

Na dvorišču bode hidrant za 
gašenje ob požaru.

STEKLARSKA DELA. Vse 
okna in vrata opremile se bodo 
z šipami iz navadnega stekla.

MIZARSKO DELO. Na de
lavnicah bodo napravljene enot
na okna, v  pisarniških prosto
rih dvojna zapera. Vrata v de
lavnicah odpirale se bodo na 
zunanjo stran.

KANALIZACIJA. Za stranišča 
napravile se bodo greznice ka
tere bodo vodo držale, pri pi
sarni z odtokom v greznico. Pri 
greznicah napravljena bode 
ventilacija. Odtok vode od streh 
speljal se bode v  greben poleg 
železnice. Deževnica na dvori
šču odvajala se bode v  odtoč
ne jame.

STRANIŠČA. Za delavce na
pravile se bodo stranišča v šu- 
pi, in sicer spolno ločena. Tla 
in stena 1,30 cm od tal bodo iz 
betona. Luknje v  skupnem lija
ku z vzvišenim stopalom in že
leznimi kljukami. Za delovod
je posebno stranišče z visokim  
sedežem in zaporo.

V pisarniškem oddelku bodo 
stranišča s sedežem in lesenim  
podom. Vsak dan se bodo stra
nišča z vodo izčistile.

RAZSVETLJAVA napeljana 
bode od električnega toka za 
občino Lesce.

TLA. V kovačnici in gorki 
delavnici se bodo napravile iz 
10—15 cm debele plasti ilovice. 
V ključavničarskem oddelku, 
mrzli delavnici in v  mizarskem  
oddelku bodo položene deske.

V pisarniškem oddelku bode 
navožena suha podsipa in bodo 
podi napravljeni iz gladko po- 
obljanih desk.

V predsobi v  prostoru za umi
vanje in na straniških napravil 
se bode tlak iz betona, kateri 
bode izglajen.

V skladiščih in odprti šupi 
za premog ostanejo navadne

OGNJA VARNI ZIDOVI. P i
sarniško poslopje bode ločeno 
z ognjevarnim zidom od skla
dišč. V podstrešje bodo vodile 
stopnjice in  bodo z železnimi 
vrati od podstrešja zaprte.

IZRAVNAVANJE. Ko se od
strani prst katera je pomešana 
z humusom se bodo nasul ves 
stavbeni prostor z gramozom. 
Dvorišče se bode posulo poleg 
tega s peskom in povaljalo z 
valarjem. Padec na dvorišču 
bode napravljen proti greznici 
vode.

B. STROJNI DEL
OPRAVA DELAVNIC
KOVAČNICA obstojala bode 

iz ognjišča z pločevinastim nad- 
stavkom za dim, ventilatorja 
za sapo, nakovala, vrtalnega 
stroja in delavske mize.
KLJUČAVNIČARSTVO I stru- 

garski stroj, I skobelnik, 1, fre
sa, delavna miza z primoži in 
1 omara za orodje.

Obe se delavnici rabile se bo
do za napravo tovarniškega 
orodja.

GORKA DELAVNICA I
škarje za rezanje železa, 3 sti
skalnice na vijak, z pečjo na 
koks, 1 stiskalnica za matice z 
pečjo, 1 porezovalni stroj, 2 
kladva za pero.

MRZLA DELAVNICA 2 eks
centrični stiskalnici, 3 stroji za 
rezbe matic, 3 stroji za rezbe 
vijakov, 1 porezovalni stroj 
špic.

SKLADIŠČA bodo opremlje
na z štelažami in se bode eno 
rabilo za surovine drugo za iz
delke.

ODPRTA ŠUPA bode na eni 
strani opažena z deskami in se 
bode rabila za shrambo koksa, 
oglja, desk in zabojev.

MIZARSKA DELAVNICA 1 
krožna žaga z motorskim pogo
nom, 1 mizarska miza za na
pravo zabojev v katere se bodo 
pokali izdelki za transport po 
železnici.

TRANSMISIJA. Na podolžni 
strani delavnic pritrjene bode
te 2 jekleni osi 50 mm 0  na 
stenske in stropne ležišča.

MOTORJI. Dva električna 
motorja po 20 P. S. bodeta go
nila transmisijske osi, katere 
bodo tako prirejene, da se za- 
morejo za gorko in mrzlo de
lavnico sklopiti, tako da se za- 
more ena ali druga delavnica 
spraviti v obrat.

Motorji zvezani bodo potom 
kabljov na električno centralo 
v  Završnici.

Motorji bodo montirani nad 
vrati za prehod iz gorke v mr
zlo delavnico na betonsko plo
ščo in bodo proti gorki delav
nici zaprti.

Zaključne deske (Schalttapel) 
z primernimi indstrumenti za 
razsvetljavo in pogon bodo 
spravljeni zavarovano poleg pi
sarne obratovodje.

RAZSVETLJAVA IN VEN
TILACIJA. V vseh prostorih 
napravila se bode električna in
stalacija za razsvetljavo, in si
cer po predpisih električne cen
trale v  Završnici.

Kolikor mogoče velika okna 
bodo podnevi razsvetljevale de
lavne prostore. Okna bodo ta
ko napravljene, da se bode za- 
mogel gornji del odpreti za zra
čenje.

Nad gorko delavnico se bode 
napravilo 8 metrov dolgo in 
1,50 metra široko ventilacijsko 
nadstrešje, skozi katero se bode 
dim kateri se od peči nabira 
čim hitreje zopet odstranil.

SHRAMBA ZA OBLEKO IN 
PROSTOR ZA UMIVANJE. 
Čakalnica porabila se bode ob 
enem za shrambo delavskih 
oblek. Za delavce napravile se 
bodo lesene kljuke in  omare. 
Prostor za umivanje opremljen 
bode z odtočnimi cevmi.

Prostor za pisarniške usluž
bence opremljen bode z omara
mi za obleko in umivalno mi
zico.

C. RAZVRSTITEV DELA
VIJAKI. Okroglo železo se na 

škarje za rezanje železa razreze 
v zavijak primerno dolge kos
ce. To železo se v  peči pri stis
kalnici na vijak (Frichinsspin- 
delpresse) razgrejejo na enem 
koncu ter denejo v stiskalnico 
katera je z primernim orodjem 
opremljena. Stiskalnica da že
lezu obliko glave, kakršna je 
naročena.

Ko se vijak shladi pride v  
porezovalni stroj (Abgratpresse) 
na katerem se železo kolikor 
ga je odveč odreže.

Vijak se prenese v mrzlo de
lavnico kjer se mu izreže na 
frezo (Spitzmaschine) okrogli
no. Na to pride vijak na stroj 
za rezbe (Gewindeschneidema
schine) kjer se mu napravi rez- 
ba (Gewinde).

MATICE. Ploščato železo se 
razbeli v  peči na enem koncu 
dene v stroj za stiskanje matic 
(Wurmmutterpresse) kjer se iz
tisne matica. Ko se matica shla
di izreže se na sredi preostalo 
železo na stroj za porezovanje 
(Abgrattpresse ali Excenter
presse) na kar se matica prene
se v mrzlo delavnico kjer se 
napravijo rezbe na stroj za rez

be matic (Mutterngewinde
schneidemaschine).

Ko so matice in vijaki gotovi 
navije se matica na vijak in 
prenese v skladišče, kjer se za
poka v zavitke in zaboje.

Poleg vijakov delale se bodo 
tudi na iste stroje zakovice 
(Warmgepreste Nieten) in kla- 
duca za železnice (Schienennä
gel). Naprava teh del je slična 
kakor za vijake, pač pa se bodo 
delale špice na kladucih na 
kladvo na frezo (Federham- 
mer).

Približno število zaposlenih
moških delavcev 
Kovači 2
Ključavničarji 3
Mrzla delavnica 12
Gorka delavnica 13
Skladišniki 4
Mizar 1
Uradniško osobje 3
K ot slednje je av to r opisal 

tudi, kolikio delavcev bi po tre
bovalo podjetje, ki je  v opisu 
načrtovano. V erjetno, skoraj 
zagotovo je  bilo računano' sa
m o na naravn i p riras tek  v oko
lici Lesc, k a r  pa sem tu d i zve
del od stare jših  občanov.

Ta opis pa nam  kaže tu d i to, 
da je  velika razlika od današ
n jih  elaboratov, ka te re  p rip rav 
ljam o pri nas za nove investi
cijske naložbe za razširitev  pro
izvodnje.

Janko  K ralj

Stroški za glasilo 
v letu 1979

Naše glasilo VERIGA je v preteklem  letu izhajalo redno mesečno 
razen v avgustu, ko sta ju lijska in  avgustovska številka zaradi letnih 
dopustov izšli skupno.

V letu 1979 so bili stroški za glasilo naslednji:
stroški tisk an ja  —• T iskarna L jub ljana 286.397,00 din
honorarji in  nagrade za križanke 101.378,00 din
skupni strošk i 387.775,00 din

P lan  stroškov za glasilo v letu 1979 je  bil 375.000 din. To vsoto 
smo presegli za 3,4 odst., vendar m oram o povedati, da smo k a r  š tiri
k ra t izdali glasilo v  povečanem  obsegu (deset ali. d v an a js t strani), 
novem brska številka pa je izšla zaradi proslave v povečam  nakladi. 
Skupno je  bilo izdanih 18.000 izvodov glasila, posamezni izvod nas je 
stal 21,54 din. Če razdelim o skupne stroške za glasilo na vse zaposlene 
delavce, vidim o, da pride na vsakega zaposlenega 288,95 din letno. 
V te stroške so zajeti tudi stroški za glasila, ki jih  pošiljam o našim  
upokojencem, vojakom, raznim  organizacijam  in  ustanovam  brez
plačno.

V le tu  1980 se bodo stroški za glasilo zvišali za okoli 15 odst. gle
de n a  lanskoletne. P lanirali sm o 468.400 din, k a r  je že potrjeno od 
pristo jn ih  organov. P lan  upošteva zvišanje stroškov tiskanja, hono
ra r ji in  nagrade za križanke naj ibi letos ostali isti kot v preteklem  
letu.

U rednik

ČLANKE ZA NASLEDNJO ŠTEVILKO 

SPREJEMAMO DO 11. FEBRUARJA 1980



Kako do 
stanovanja

P rav  tako je  možno dobiti lo-

V prihodnost 
predvsem realno

kači jo za individualno gradnjo  
pri S tanovanjski zadrugi (Po
savec, D obrava, V rbnje . .

N avedena stanovanja bodo 
lahko  kupile delovne organiza
cije in  tud i posamezniki. V red
nost dvosobnega stanovanja se 
predvideva ca. 700.000 din. Po
sam eznikom , ki bi bili p rip rav 
ljen i kupiti stanovanje, naj bi 
se omogočila pridobitev k red ita  
p ri delovni organizaciji, k je r je 
zaposlen, banki, stanovanjski 
skupnosti, pogoj pa je, da na
m ensko varčuje. Seveda so še 
druge oblike pridobitve stano 
vanj, na  katere  se lahko p rija 
v ite  na  podlagi razpisa S tano
vanjskega podjetja , ki vsako le
to razpiše natečaj zbiranja pro
šenj za dodelitev stanovanj, 
p ridobljen ih  iz sredstev družbe-

problem atika, bom  skušal s te 
ga v id ika analizirati razloge in  
ugotoviti m ožnosti nadaljn jega 
razvoja  za področje m oderniza
cije in  avtom atizacije proizvod
nih  procesov.

N ajprej nekaj ugotovitev:
1. Z arad i znanih  kadrovskih  

stisk  je  postala osnova vsem u 
p lan iran ju  p lan iran je  kadrov. 
K onkretno  smo se s tem  dej
stvom  že srečali pri snovanju  
p lana za leto 1980, ko je  bil 
p lan  kadrov  najrad ikalnejši 
om ejitveni faktor.

2. R aziskave in  analize kaže
jo, da je  delež izobrazbe pri 
vp livu  na rast družbenega pro
izvoda 23—27 %  (ZDA, ZSSR).

3. Po podatk ih  Zavoda SRS 
za sta tistiko  je kadrovska s tru k 
tu ra  zaposlenih po šolski izo
b razb i v naši republiki nasled
n ja :

(s tru k tu ra  v %)

1978 1979 < P lan 
1980

visoka šola 4,1 4,2 3,9
v išja  šola 3,7 3,8 3,8
sred n ja  šola 13,4 13,8 15,5
poklicna šola 30,1 30,4 33,8
osnovna izobrazba 48,7 47,8 43,1

100 100 100

L etne stopnje rasti po posa-
m eznih kadrovskih  s tru k tu ra h
so:

1979/1980 plan
ocena 1976—1980

visoka izobrazba 4,3 3,6
v iš ja  šola 6,7 5,7
sred n ja  šola 5,2 5,0
poklicna šola 4,0 5,9
osnovna izobrazba 2,6 0,2

O stanovanjski problem atiki 
smo že pisali. K ljub  tem u me
nim, da o problem ih  sam ih pi
šemo prem alo, k a jti za vsake
ga se stanovanjsk i problem i za
ključijo  z dnem , ko prejm e 
ključe svojega stanovanja. Ve
riga im a 292 stanovanj, skupno 
10.927 m2 uporabne stanovan j
ske površine, k a r  znese 8,10 m 2 
na  zaposlenega. N ekaj teh  sta
novanj je že precej s ta rih  in  bi 
bili potrebni tem eljite  adapta
cije, kar je  v  p risto jnosti Alp- 
dom a in seveda tud i naše de
lovne organizacije kot lastnika.

Lansko le to  je  prejelo  ključe 
novih stanovanj v stanovanj
skem  bloku na  F inžgarjevi 4a 
v Lescah 27 naših  delavcev, ki 
so plačali 10 %  soudeležbe od 
vrednosti stanovan ja . Žal so bi
la  stanovan ja  zarad i velikih po
treb  dodeljena samo po v rs t
nem  redu  in  ne  tu d i po ustrez
nosti-. Tako že sedaj ugotavlja
mo, da precej stanovanj ni 
ustreznih  in  se nam  že pojav
lja jo  prošn je  za zam enjavo. 
S tara  izpraznjiena stanovanja  je 
dobilo 11 delavcev, ki p rav  ta 
ko po večini ne  ustrezajo za
htevam . Z akaj tako?  O dbor za 
kadrovske zadeve in  skupno p«> 
rabo, ki je  p risto jen  za reševa
n je  stanovan jsk ih  vprašanj, ve
lik o k ra t n e  ve, kako bi se od
ločili, k a jti socialna p la t ga sili 
v eno  stran , točkovni seznam 
in prav iln ik  pa v  drugo. Pri 
vsem  tem  pa m ora predvsem  
upoštevati obstoječi točkovni 
seznam  prosilcev za stanovanja 
po trjen  od delavskih  svetov 
TOZD in DSSS. Po tem  sezna
m u je  dolžan vsakem u ponudi
ti stanovanje  in  če ga zain tere
sirani sprejm e, m u je odbor

dolžan izdati odločbo. Poleg te
ga je  potrebno izpraznjeno s ta 
novanje  čim prej dodeliti, da ne 
pride  do nasilne vselitve, ka te 
rih  je  bilo v lanskem  le tu  k ar 
6. T rije  so na podlagi odločbe 
sodišča dolžni stanovanje izseli
ti, tr ije  pa so še v postopku. 
N ajbrž način pridobitve stano
van ja  n a  ta k  način ni v  redu. 
K ljub  tem u, da mogoče n a  s ta 
novanjske težave neka te rih  na
ših delavcev mislimo prem alo  
in  da n ekateri živijo res v  ne
mogočih razm erah, je tako  po
četje neodgovorno. Veliko je 
prim erov, ko živijo z družino 
v slabem , m ajhnem  stanovanju , 
pa vendar potrpežljivo čakajo 
na v rstn i red za stanovanje. 
Potem  pa se v to  Stanovanje, 
na ka te ro  čaka le ta  in  le ta , ne
kdo vseli nasilno, ki hoče oz. 
ni p rip rav ljen  sprejeti »pravila 
igre« in  sis voj e »pravilo« k ro 
ji sam . Res je, da dobi sodno 
odločbo, na  podlagi k a te re  je 
dolžan stanovanje izprazniti. 
Toda koliko zam ujenega časa, 
koliko finančnih  stroškov, p red 
vsem  pa  slabe volje prinese ta 
ka nasilna vselitev, vedo tisti, 
ki se s tem  ukvarjajo . P rav  ta 
ko se ta k ra t lahko vprašam o: 
Zakaj 3-članska kom isija por- 
rab i mesec dni, da v rednem  
in zunaj rednega delovnega ča
sa potočkuje vse prosilce? In 
na koncu, ali ta k  človek res 
doživi ob vselitvi tisti p rije tn i 
občutek lastnega dom a? P ri 
vsem  tem  naj povemo samo' še 
to, da lastn ik  stanovan ja  v ka
terem  se je  nekdo nasilno vse
lil, n i dolžan nuditi »nujnega 
prostora«  in  ga lahko izseli na 
»■ cesto«.

G lede na veliko število pro

silcev za stanovanja, saj jih  je 
v naši delovni organizaciji k ar 
120, naj povem  nekaj možnosti 
pridobitve stanovanj v občini 
Radovljica. Od stanovanjskega 
podjetja  v Radovljici smo izve
deli, da se bodo stanovanja  g ra 
dila v letošnjem  le tu  na Bledu 
(Jarše), najp rej dva bloka s ca. 
68 stanovanji, pozneje pa še dva 
podobna bloka. V Radovljici v 
C ankar j evem naselju  predvide
vajo, da se bo zgradilo 140 sta 
novanj in v G orjah  en m anjši 
blok. Vsa ta  stanovanja  naj bi 
bila vseljiva konec tega oz. v 
začetku prihodnjega leta. T a
koj, ko bo p ridob ljena vsa po
treb n a  dokum entacija, bodo 
pričeli z g radn jo  v  Lescah (za 
Centrom) in  v Boh. Bistrici.

Z aradi pom em bne vloge, ki 
jo im a družbenoekonom sko p la
n iran je  in  spričo zaostrenih  go
spodarskih pogojev, ki v ladajo 
v svetu  in  n areku je jo  sm otrno 
ravnan je  s prostorom  in  oko
ljem  ter racionalnim  obnaša
njem  pri izkoriščanju  surovin
ske baze in  energije, je po tre 
ben večji poudarek  predvsem  
prip rav i srednjeročnih  in  dol
goročnih planiških dokum entov.

Glede na objektivne možnosti 
smo si v slovenskem  prostoru  
za proizvodno usm eritev  gospo
darstva  med cilji razvoja v  p rv i 
v rsti zapisali, da bo potrebno 
p restru k tu iran je  v  razvojno- 
tehniološko in tenzivno proizvod
njo, ka tere  osnovna značilnost 
naj bo visoka stopnja  avtom a
tizacije in  velika udeležba viso
kokvalificiranega ustvarja lnega 
dela, te r dodali še izvozno 
usm eritev, racionalno porabo 
surovin in  energije, gospodar
nost s prostorom  in varstvo 
okolja.

Dogovorili smo se tu d i za p ri
oriteto  in  rekli, da bodo m ora
le b iti posebne razvojne pozor
nosti deležne proizvodnja in  
storitve, ki so tehnološko in  
razvojno najbo lj intenzivne, 
h k ra ti pa osnova za m oderni
zacijo in  tehnološki razvoj 
ostalega gospodarstva, to  so 
predvsem  stro jn a  in  e lek tron
ska industrija , s posebnim  po
udarkom  na profesionalni elek
troniki.

Skladno s tak im i u sm eritva
mi, zaradi ekonom ske nuje, za
rad i razv ijan ja  konkurenčne 
sposobnosti te r  ob nekaterih  
om ejitvah sistem a, smo se tud i 
v Verigi dogovorili o izhodiščih 
bodočega razvoja, ki ga na 
k ra tk o  lahko ocenim o takale :

— osvajan je  novih izdelkov 
in  h itre jše  p rilag a jan je  zah te
vam  trg a ;

— višanje stopn je  predelave;
— opuščanje nizko akum ula

tivn ih  program ov in izdelkov;
— m odernizacija in  avtom a

tizacija proizvodnje.
Na osnovi tak ih  izhodišč 

predvsem  zato, k er v p lan ira 
n ju  močno poudarjam o načela 
realnosti, se vprašajm o, koliko 
in v kakšnem  času smo sposob
ni te  cilje realiz irati.

K er sem m nen ja , da je  k ljuč
no vprašan je  za h itre  prem ike 
tud i ali p redvsem  kadrovska

4. U vajan je  avtom atizacije in  
m ehanizacije v proizvodnih pro
cesih se odraža z naslednjim i 
značilnostm i v sprem em bah od
nosov v  kadrovski s tru k tu ri:

— upadan je  nekvalificirane 
delovnih  moči;

— v kasnejši fazi tud i upa
d an je  opera terjev ;

— p o rast urejevalcev in  u rav- 
nalcev stro jev  s sedanjih  5 %  
v deležu zaposlenih na 50 %  ;

— p o rast rem ontn ih  delavcev 
širokega profila  na 20—30 %  
zaposlenih ;

ne pomoči v stanovanjskem  go
spodarstvu.

P rav  tako je  možno pridobit
ve stanovanj tud i v naši delov
ni organizaciji po sistem u, ka
terega že poznate. Koliko stano
vanj bo naša delovna organiza
cija v tem  le tu  kupila, še ni 
znano. P rispevna stopn ja  za le
to 1980 je p lan irana  6,5 %  od 
b ru to  OD, od tega ostane de
lovni organizaciji le  1 % . Po 
novem sam oupravnem  sporazu
mu, katerega bom o sprejem ali 
na referendum u v mesecu fe
b ruarju , bo s svojim  stanovanj
skim prispevkom  razpolagal 
vsak TOZD in  DSSS sam na 
podlagi svojega praviln ika, ka
terega bo vsak TOZD zase spre
jem al na re ferendum u v mese
cu feb ru arju  1980. 2  A.

— porast inžen irjev  in  teh 
nikov na  20 %  zaposlenih.

5. K adrovska s tru k tu ra  zapo
slenih po šolski izobrazbi v na
ši delovni organizaciji:

Ocena za leto 1981
visoka šola 2,8 %
višja šola 2,8 %
srednja  šola 13,9 %
poklicna šola 25,6 %
osnovna izobrazba 54%

Samo tehnični kader 1981
ozek profil 54 %
poklicna šola 23%
tehnik i 9,4 %
inženirji 2,8 %
dipl. inženirji 2,8 %
ostalo 8,0 %

Te ugotovitve nakazujejo, da 
nam  v  delovni organizaciji p red
vsem  p rim an jk u je  poklicev 
tehnikov  in inženirjev , saj v 
teh  postavkah  v s tru k tu ri moč
no zaostajam o za republiškim  
povprečjem .

Ce u p o štev am o  rep u b lišk e  
s to p n je  ra s ti  po  po sam ezn ih  k a 
d ro v sk ih  s tr u k tu r a h  in  jih  p re 
nesem o v n a še  razm ere , ugo 
ta v lja m o , da se bo m o  p rib liža li 
o p tim aln em u  s ta n ju  k ad ro v , k i 
om ogočajo  n o rm a ln o  in  in te n -

(N adaljevanje n a  7. strani)



Inovacije
V letu 1979 je imela strokov

na komisija za obravnavanje 
tehničnih izboljšav 5 sej, na ka
terih so obravnavali obdelane 
predloge od referenta komisije 
in so sestavljali predloge v do
končno odločitev na komisijah 
za delovna razmerja po tozdih.

Komisije za delovna razmer
ja po tozdih so im ele naslednje 
število sej, na katerih so obrav
navale tehnične izboljšave:

TOZD TIO 1 sejo
TOZD kovačnica 2 seji
TOZD verigam a 1 sejo
TOZD vijakarna 4 seje
TOZD sidrne verige 3 seje
TOZD vzdrževanje 1 sejo
TOZD orodjarna 1 sejo
Služba za tehnične izboljšave 

je prejela v letu 1979 27 pred
logov, po tozdih kakor sledi:

TOZD TIO
3 predloge 

TOZD kovačnica

TOZD verigam a
4 predloge 

TOZD vijakarna

TOZD sidrne verige 
4 predloge 

TOZD vzdrževanje 
11 predlogov 

TOZD orodjarna 
1 predlog 
DS skupnih služb 

4 predloge

(N adaljevanje s 6. strani)
zivnejše uva jan je  in  vzdrževa
n je  produkcijske sposobnosti 
av tom atiziran ih  procesov, v p ri
hodn jih  šestih le tih .

Na osnovi takega  razm išlja
n ja  lahko sklenem o naslednje:

— Č eprav bi še tako radi, 
h itr ih  učinkov in  velik ih  kora
kov v  k ra tkem  času n a  področ
ju  avtom atizacije ne  bom o do
segli, p reprosto  zato, k er za ta 
ko akcijo nim am o ustrezne ka
drovske zasedbe. Zadovoljiti se 
bomo m orali z m ajhn im i kora
ki in  in tenzivnim  delom  ob raz
položljivem potencialu , ki bi ob 
ciljno organiziranem  delu lahko 
dal več od sebe.

— Pospešek n a  tem  področju 
bi p rav  gotovo pom enile rezer
ve tehničnih kadrov, ki delajo 
v neposredni sferi, ki bi se ob 
ustrezni stim ulaciji p rav  gotovo 
spet vračale v  proizvodnjo. Vse
kakor pa je po trebno , da s sti
m ulativnim  n ag ra jev an jem  pre
prečim o n ad a ljn ji beg tehničn ih  
strokovnjakov v  negospodar
stvo.

— K er je k ljučn i fak to r na
daljn jega  razvoja  predvsem  
znanje, zahteva prehod  v za
h tevno tehnologijo, in  av tom ati
zacijo angažirano poklicno us
m erjan je  m ladine.

— Mogoče in  nu jno  je, da 
p rihodn jih  p e t le t postane de
jansko prelom nica m iselnosti in  
obnašanja v združenem  delu, in  
naj pom eni ob sedanjem  stro
kovnem  p ristopu  in  tem eljitih  
ocenah stan ja  postopno p re
usm eritev  po ti bolj strm o na
vzgor.

Gvido M elink

v letu 1979
V letu 1979 so bila izplačana Predlagatelj je dobil do se-

enkratna posebna nadomestila daj posebno nadomestilo za pr-
za naslednje predloge po toz- vo in drugo leto koriščenja
dih: predloga in mu po pravilniku

TOZD
Št. znesek

predloga din

kovačnica 10/77 3.000,00
vijakarna 6/78 1.500,00

12/78 1.500,00
21/78 12.000,00

sidrne verige 2/79 1.000,00
6/79 2.000,00
8/79 4.000,00

vzdrževanje 16/78 4.450,00
18/78 1.500,00
20/78 6.000,00

1/79 2.000,00
3/79 2.000,00
4/79 4.000,00
5/79 5.000,00

12/79 2.500,00
13/79 4.000,00

skupaj 16 predlogov 56.450,00

V letu 1979 so bila tudi izpla
čana posebna nadomestila za 
predloge, katerim gre nadome
stilo za več let. Za te predloge 
se je dal izračunati prihranek, 
ker ti predlogi vplivajo na 
plansko ceno določenega izdel
ka. Ti predlogi po tozdih so:

TOZD Št.
predloga

znesek
din

TIO 10/79 10.365,10
kovačnica 9/78 8.030,80

19/78 4.700,00
verigam a 7/79 9.000,00
DS skupnih služb 36/75 9.620,05
skupaj 5 predlogov 41.715,95

Skupaj je bilo izplačanih po
sebnih nadomestil za tehnične 
izboljšave v letu 1979

din

enkratna
posebna
nadomestila 56.450,00
večkratna
posebna
nadomestila 41.715,95

skupaj 98.165,95

Iz vsega prej navedenega se 
vidi, da je večina predlogov ta
kih, da se ne dajo točno ovred
notiti in so zaradi tega prejeli 
predlagatelji enkratno posebno 
nadomestilo. Ti predlogi rešu
jejo predvsem tehnične nepo
polnosti našega strojnega par
ka.

Ostali predlogi (5) obravna
vajo tehnološke rešitve, kjer je 
bil možen ekonomski izračun 
vrednosti predloga in s tem  
tudi prihranka.

Od vseh 21 nagrajenih pred
logov, jih pet izstopa od osta
lih po svoji vrednosti. Ti pred
logi so:

1. Predlog št. 21/78, Kranjc 
Janez in Bešter Janez iz TOZD 
vijakarne in TOZD vzdrževa
nje. Predlog obravnava prede
lavo utornega avtomata Carlo 
Salvi 16-12 za dolžine vijakov  
do 100 mm. Za predlog sta 
predlagatelja dobila enkratno 
posebno nadomestilo.

2. Predlog št. 10/77, Arh 
Franc iz TOZD TIO. Predlog 
obravnava vrtanje in prirav- 
navanje ohišja razvodnika 
PRAS-4, 6 in 10.

pripada še eno posebno nado
mestilo za tretje leto korišče
nja predloga.

3. Predlog št. 9/78, Tramte 
Anton in Pogorevc Hubert iz 
TOZD kovačnica in TOZD si
drne verige. Predlog obravna
va napravo za hladno obliko
vanje in žigosanje stremen 
škopcev po DIN 82101. Predla
gatelja sta dobila prvo poseb
no nadomestilo, kateremu bo
sta sledila še dva za nadaljnje 
koriščenje predloga.

4. Predlog št. 7/79, Pfajfar 
Jože iz TOZD verigam a. Pred
log obravnava nov način se
stavljanja in varjenja verig z 
grabeži. Predlagatelj je prejel 
enkratno posebno nadomestilo 
za predlog.

5. Predlog št. 36/75, ing. Lu
nar Franc iz DS skupnih služb. 
Predlog obravnava novo izved
bo zapore za kavlje po DIN 
689 (in druge). Za predlog je 
predlagatelj do sedaj dobil po
sebno nadomestilo za prvo in 
drugo leto koriščenja predloga 
in pripada predlagatelju še eno 
posebno nadomestilo za tretje 
leto koriščenja predloga.

Na kraju bi omenil še to, da 
je Raziskovalna skupnost obči
ne Radovljica podelila na slav
nostni seji skupščine, dne 26.
12. 1979, štiri denarne nagrade 
z diplomami za najboljše ino
vacijske predloge iz leta 1978. 
Med nagrajenci so tudi delavci 
iz Verige: Kranjc Janez in Be
šter Janez za inovacijski pred
log, predelava utornega avto
mata Carlo Salvi za vijake dol
žine do 100 mm in ing. Lunar 
Franc za inovacijski predlog, 
zapora pri kavlju po DIN 689.

Poleg nagrad za inovatorje je 
bilo tudi nagrajenih 10 učencev 
iz radovljiških osnovnih šol za 
pismene prispevke na temo ino
vacije. Tak način nagrajevanja 
najboljših inovacijskih predlo

gov se bo tudi vnaprej uporab
ljal, le v tem bo razlika, da se 
bodo te nagrade podeljevale ob 
priliki praznovanja občinskega 
praznika.

Albin Lampe

I Obvestilo I
g #
© Obveščamo, vse delavce, ki so prip rav ljen i dokončati •
•  osnovno šolo, da bo DU v Radovljici vpisovala v  5. itn 6. •
•  oz. 7. in  8. razred  do konca jan u arja . Delovna organiža- •
•  cd j a nud i tem  delavcem  štud ijsko  pomoč. •

Zahvale
Ob boleči in prerani izgubi drage mamice, hčerke in sestre 

IVE KLEMENČIČ, se iskreno zahvaljujemo delovni skupnosti in 
osnovni organizaciji sindikata skupnih služb ter sodelavcem  
ŠPIK za izraze sožalja, podarjeno cvetje in denarno pomoč. Za
hvaljujemo se sosedom v Finžgarjevi ulici za nesebično pomoč v 
težkih dneh, posebno družini Vukovič. Prav tako iskrena hvala 
godbi na pihala in govorniku tov. Gvidu Melinku za poslovilne 
besede.

Vsem, ki ste nam kakorkoli pomagali in jo spremili na njeni 
zadnji poti, še enkrat iskrena hvala.

sin Iztok, hčerka Iris, 
mama, sestra in hrata 
z družinami in ostalo 
sorostvo

Ob smrti mojega očeta Lovrenca Možina se iskreno zahvalju
jem sodelavcem verigarne za denarno pomoč, posebna hvala pa 
tistim, ki so mi izrekli sožalje.

Jože Možina

Ob smrti mojega očeta Kozinc Mihaela se iskreno zahvalju
jem vsem  sodelavcem DSSS za izrečeno sožalje in denar za ve
nec.

Marta Kozinc

Iskreno se zahvaljujem vsem  sodelavcem TOZD vijakarne za 
sožalje ob smrti moje drage mame, kakor tudi za denarno po
moč.

Tilka Javorič
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V dneh našega b ivanja na 

Danskem smo si to  deželo tem e
ljito ogledali, vsaj glede na bliži
no bivanja. V erjetno smo si n a j
tem eljiteje ogledali otok Fyn, ki 
nam  je zapustil vtis, da je najbolj 
obdelan, m esta najbolj čista, ljud 
je pa najbolj tipični Danci — 
sam otarji, in teresno združeni v 
klube. Nekoliko drugačen, bolj 
evropski vtis, je  na nas naredila 
prestolnica Koebenhaven, mesto 
nasprotij. N aša pot iz Baisieva, 
k je r stanuje naš prija telj, v Kce- 
benhaven, je  b ila  toliko zanimiva, 
da jo je  vredno zapisati. Z avto
mobilom smo se peljali do 30 km

oddaljenega pristanišča Nyborg, 
k je r smo se vkrcali na trajek t, ki 
sprejm e 400 osebnih avtomobilov 
in  80 tovornjakov. Cena prevoza 
s trajek tom  za avto in  pet 
oseb je  v  obe sm eri znašala 
približno 1.000 dinarjev, s tem 
da je bil v šte t tudi zajtrk. Tudi 
v Baltiku je  bilo opaziti mnogo 
meduz — precej več kot v našem 
Jadranu. Vožnja je  tra ja la  45 m i
nut, zatem pa smo pristali na oto
ku Sjaeland. Po 70 km dolgi vož
n ji smo prispeli v Koepenhaven. 
Med potjo smo si ogledali Ros- 
kilde, katedralo  z grobnicami 
vseh danskih k raljev  in  njihove 
najožje »žlahte«. K atedrala  je za
nim iva predvsem  zato, ker se v 
arh itek turi in  zadnjih  arheoloških 
odkritjih  izredno lepo da videti 
razvoj cerkvene institucije na 
Danskem pred  L uthrom  in po 
njem, ko je  prišlo  do izrazitih 
prezidav in sprem em b katedrale.

Po obveznem ogledu kraljev
ske palače in  znam enite m enjave 
straže pred njo, smo si ogledali 
tudi danski parlam ent. Parlam ent 
kot vsak, le da so se Danci prav 
v hiši svoje oblasti izkazali kot

izredni duhoviteži, saj so vse po
m em bnejše politične odločitve in  
težave v parlam entu vestno zabe
ležene v karika tu rah  v preddverju  
parlam enta, ne glede, katero 
stranko ali člana vlade k arik a tu ra  
biča, izjem om a kraljice, ki je  nad 
vse spoštovana in  simbol danske 
državnosti.

Velemesto Kcepenhaven je 
k ljub  velemestnim razsežnostim  
presenetljivo čisto, prom et urejen  
in  vozniki disciplinirani. Seveda 
je  prva asociacija evropskega 
»svetovljana-« ob besedi Danska 
pornografija. Tudi K ranjci k ljub  
nekaterim , vendar silno lahkim

m oralnim  pomislekom, nismo 
zgrešili tovrstn ih  trgovinic. V 
teh  se govorijo vsi evropski 
jeziki razen danščine, kar 
priča, da za dom ačine za
deva ni več zanim iva .Izbor 
pripom očkov in  pomagal za ča
ščenje Erosa tu  res ne m anjka. 
F rancej je  na naši poti že tre tjič  
ugotovil odvečnost svoje poroke, 
seveda pa sta  si bila z ženo pri 
tem  enotna, kajti pripomočki, oz. 
nadom estni deli žena so tako po
polni, da v  mnogočem prekašajo  
original, če ne v drugem, pa vsaj 
v tern, da ti pripomočki ne go
vore in  niso prav  nič ljubosum ni.

Zelo zanim iv predel Koepen- 
havna je za naše Lesce velik  p re 
del, im enovan Cristianija. To je 
predel, k je r dom uje evropska 
avantgarda, ki prezira banalne 
m ateria lne vrednote »pokvarjene
ga sveta«. Gre za dom ovanje h i
pijev. Obisk tega predela m esta 
je  zanim iv in  poučen. Dejansko 
dobiš občutek, ko se sprehajaš 
med temi ljudm i, da so približno 
taki, kot bi odprl omaro, k je r  so 
na obešalnikih obešene obleke. V 
najbolj živahnem  predelu neovi-

DK
rano cvete prekupčevanje z m a
mili, kričeči p lakati pa so vabili 
na ustoličenje — kronanje sa ta
na. Vsi smo obžalovali, da smo 
se že zvečer m orali vrniti, sicer 
bi se kronanja zanesljivo udele
žili. Pohvalimo pa se vendarle 
lahko s tem, da smo ugotovili, 
kako je  te apatične ljudi mogoče 
razvneti. Takoj, ko sem pristavil 
fotografski aparat, da bi posnel 
skupino hipijev, za katere niti n i
smo vedeli, ali stoje spijo ali se
dijo, so me hoteli napasti, in če 
ne bi bilo poleg m ene F ranceljna 
z znanim  kraljevskim  pogumom,

Kot je v navadi, je bilo tokrat 
tekmovanje v kegljanju — ekip
no in posamezno, zadnje občinsko 
silniditaino prvenstvo v lanskem 
letu. To je bàlio naijiboij množično 
tekmovanje, saj se ga je udele
žilo tkair 7140 članov sindikata iz 
7 OOZK. Keglji so kolt za stavo 
padali, od 10. ido 8 4 . novembra 
na kegljišču Domaiu pokojiancev 
v Radovljici.

Ponavadi je prav kegljanje 
odločilo o končnem zmagovalcu 
sindikalnih športnih iger. No, 
tokrat itemu ni bilo tako. Ellan je 
že pred kegljanjem imel toliko 
naskoka pred drugouvrščeno Ve
rigo, da ga je bilo nemogoče ujeti. 
Veriga pa je pred tretjeuvrščenim 
Lipom imela prav tako skoraj ne
dosegljivo število točk prednosti.

Z našimi kegljači tokrat ne 
moremo biti preveč zadovoljni. 
Bila je slaba udeležba, saj se je 
za tekmovanje prijavilo kar 135 
tekmovalcev, kegljat pa jih je 
prišla le dobra polovica. O nepo
trebnih stroških in organizacijskih 
težavah, ki so jih povzročili s tem 
in prav zaradi tako slabe udelež
be, neresnosti in slabem vtisu 
ekipe, ne bi preveč govorili.

Tudi rezultati naših najboljših 
so bili tokrat razmeroma slabi, 
saj je le 6 kegljačev podrlo več 
kot 200 kegljev. Glede na prejšnje 
leto in glede na rezultate, ki jih 
ti tekmovalci drugače dosegajo, 
je to vsekakor premalo. Se naj
bolj so zadovoljili Bešter, Slibar, 
Valant in Gatejeva. Tudi nekoč 
tako obetavna ženska ekipa se je 
zgubila v povprečju.

Vsekakor bo moral kegljaški 
klub Veriga in komisija za šport
no rekreacijo v tem letu po
svetiti kegljanju več pozornosti.

Rezultati ekipno :
Ženske :
1. Iskra Otoče (738 podrtih 

kegljev)
2. Elan Begunje (679)
3. Iskra Lipnica (666)
4. Dom. dr. J. Benedika (619)
5. LIP Bled (612)
6. Kemična Podnart (586)
7. Žito Lesce (578)
8. Veriga (560)
9. Plamen (551)

10. Vezenine (523) itd.

Moški :
1. Elan (1.279)
2. LIP Bled (1.236)
3: Veriga (1.228)
4. Obrtniki Radovljica (1.223)
5. Plamen (1.191)
6. Alpetour Radovljica (1.190)
7. Iskra Otoče (1.187)
8. U prav, o rgan i SO R adov 

ljica  (1.186)
9. Kemična Podnart (1.172)

10. GG Bled (1.168) itd.
Ekipno skupaj :
1. Elan 224 točk
2. Iskra Otoče (172)
3. Veriga (131)
4. LIP Bled (126)
5. Iskra Lipnica (83)
6. GG Bled (79)
7. Plamen (72)
8. Kemična Podnart (68)

bi jo  slabo odnesel. No, kljub  te
m u sem uspel posneti fotografijo 
tipičnega hipijevskega bivališča, 
ki si jo  lahko ogledate ha prilo
ženi sliki.

Na naši poti po Evropi smo si 
ogledali še Nizozemsko, Belgijo, 
Francijo, L ichtenstein in se skozi 
Švico in  Italijo  vrnili domov. Naj 
kot zanim ivost navedem še stro
ške naše poti. Prevozili smo 5.300 
kilomecrov in  samo za bencin po
rabili 4.500 din, poleg teh pa še 
vsi štirje  skupaj 8.500 din za p re
hrano in  ostale izdatke, tako  da 
k zunanjetrgovinskem u p rim an j
k lja ju  res nismo veliko prispevali, 
obenem  pa videli veliko zanim i- 
ga te r  ugotovili, da je pač doma 
najlepše.

Franc Čop

9. U pravni organi SO Rad.
(56)

10. Društvo upokojencev Rad. 
(48) itd.

S indikalne športne igre za leto 
1979 so to rej končane. Značilnost 
le tošnjih  tekm ovanj je  bila p rav  
gotovo velika premoč Elana. Ve
riga je  letos nastopala s precej 
sprem enljivo srečo, vendar je 
k ljub  tem u premočno zasedla 2. 
mesto. Tudi letos smo zabeležili 
še večji razm ah iger, saj se jih  je  
udeležilo kar 3.342 članov sindika
ta  iz 94 OOZS občine Radovljica. 
Desetim  najboljše uvrščenim  eki
pam  bodo 19. ali 20. jan u arja  po-
deljeni spominski pokali. Na ta
dan bo nam reč na Bledu v  Fe-
stivain i dvorani zaključna p rire -
ditev športn ih  tekm ovanj v občini
Radovljica. To naj obenem velja 
že kot vabilo vsem  ljubiteljem  
športa, da se te  prireditve udele-
žijo v čimvečjem številu.

Celoletna uvrstitev na SŠI
1979:

Ekipno skupaj:
Točke

1. Elan Begunje 1.861
2. Veriga Lesce 1.274
3. L IP  Bled 865
4. Isk ra  Otoče 854
5. GG Bled 787
6. Isk ra  Lipnica 737
7. Vezenine Bled 579
8. P lam en Kropa 337
9. Upr. org. SO Rad. 318

10. K em ična Podnart 221

Ekipno moški:
Točke

1. Elan Begunje 1.313
2. Veriga Lesce 1.035
3. GG Bled 703
4. L IP  Bled 487
5. Isk ra  Otoče 466
6. Isk ra  Lipnica 363
7. P lam en K ropa 298
8. Vezenine Bled 192
9. HTP Bled 189

10. Združ. obrtn. Rad. 176

Ekipno ženske:
1. Elan Begunje 548
2. Isk ra  Otoče 388
3. Vezenine Bled 387
4 .-5 .  L IP  Bled 374
4.— 5. Isk ra Lipnica 374
6. Veriga Lesce 238
7. Upr. org. SO Rad. 174
8. Kem ična Podnart 110
9. GG Bled 84

10. PTT Radovljica 59
Franci Vovk

PROGRAM ŠPORTNO 
REKREACIJSKIH 
TEKMOVANJ ZA LETO 
1980
Športna rekreacija postaja vse 

bolj sestavni del našega življenja. 
R azna rekreacijska tekm ovanja so 
postala že kar tradicionalna in  vse 
več je  zanim anja za različne ob
like p rim erjan ja  in  m erjen ja moči 
in  spretnosti te r  fizične p rip rav 
ljenosti. Mnogi so že iz pasivnih 
gledalcev raznih športnih p ride-

ditev postali aktivni udeleženci 
različnih športno rekreativnih 
tekm ovanj. P rav  ta  naj bi nam reč 
še bolj spodbujala k rednem u 
uvajanju, s športno rdkreacijo. 
Vsa tekm ovanja, ki jih  organizi
ra  naša kom isija za šport pri 
KOOS, kom isija za šport v občin
ski ZS ali v SŽ naj bi b ila torej 
sklepni del aktivnosti posamezni
kov.

Na kratko poglejmo, kdaj fin 
v katerih  športnih panogah ise 
borno letos pom erili m ed seboj.

Občinska sindikalna prvenstva
1. Sm učarski tek: nedelja, 27. 

januarja  v  Gorjah
2. Veleslalom: nedelja, 24. feb

ru arja  ali 2. m arca na Kobli
3. K egljanje — borbene parti

je  (ekipno): od 8. do 22. m arca 
n a  Bledu ali v Radovljici

4. S treljanje z zračno puško: 
nedelja 14. ali 20. ap rila  v Pod
nartu  ali Begunjah

5. B alinanje: nedelja, 27. apri
la  v Lescah ali Radovljici

6. Šah: sobota, 17. ali 24. m aja 
v Radovljici

7. M ali nogomet (turnirska 
oblika) : sobota, 21. ju n ija  v Ra
dovljici in  okolici

8. P lavanje: petek, 29. avgusta 
v Radovljici

9. Avto rally: sobota, 6. ali 13. 
septem ber na relaciji Radovljica 
—Portorož

10. Odbojka: od 6. do 18. okto
b ra  v Radovljici, Lescah, Begu
n jah  in  Lipnici

11. Namizni ten is: sobota, 25. 
oktobra v  Radovljici

12. K egljanje — ekipno in po
samezno: od 10. do 27. novem bra 
v Radovljici ali na Bledu

13. Občinsko sindikalno TRIM 
tekm ovanje v kolesarjenju  pod 
geslom »Vsi na kolo za zdravo te
lo«: maj in septem ber v Radov
ljici, Podnartu, Bohinjski Bistrici 
in  na Bledu

14. Pom ladanski in  jesenski 
kros: m aj, jun ij in  septem ber v 
Radovljici in Bohinjski Bistrici.

Ti predvideni datum i so le 
okvirni, vendar bomo skušali do
seči, da se bodo organizatorji do
ločenih datum ov čim bolj držali. 
Vseh 14 občinskih prvenstev  se bo 
točkovalo in upoštevalo v seštevku 
točk za celoletno uvrstitev  na SŠI 
1980. Vsi udeleženci n a  vseh tek
m ovanjih bodo p re je li spominsko 
športno iznačkO' SŠI. ,

Prvenstva slovenskih železarn

Zimske igre — 9. ali 16. feb
ru arja  v : veleslalomu, sm učarskih 
tekih in  sankanju  v moški in 
ženski konkurenci. O rganizator: 
Železarna Ravne

2. Spom ladanske igre: 19. ali 
26. aprila  v košarki (moški), stre
ljan ju  (moški in  ženske), keglja
n ju  (moški in  ženske), nam iznem 
tenisu (moški), m alem  nogometu 
(moški in  ženske), šahu (moški) in 
pikadu (ženske)

O rganizator: Železarna Jeseni
ce

3. Jesenske ig re: 6. ali 13. sep
tem bra: v p lavanju, ribolovu, a t
letiki, balinan ju  (moški) te r  od
bojki (moški in ženske)

O rganizator: P lam en Kropa
4. P laninski pohod na Olševo:

7. ali 21. jun ija
O rganizator : Železarna Ravne
5. P laninski pohod na Okre

šelj: 23. avgusta
O rganizator: Železarna Štore
6. M em orialni pohod Janeza 

Jenka na Stol: 20. septem bra
O rganizator: Železarna Jese

nice.
Poleg navedenih tekm ovanj oz. 

pohodov bo kom isija za športno 
rekreacijo  pri KOOS organizirala 
še prvenstvo Verige v: sm učar
skih tekih, veleslalom u, kegljanju, 
balinanju, šahu in  m alem  nogo
metu.

Tekm ovanj in  priložnosti za 
merjienje moči bo torej tu d i letos 
dovoij. Upamo le, da se boste 
vseh tekm ovanj in  pohodov ude
ležili v  t a r  niaijvečjiem številu.

F ranci Vovk

Kegljači zaključili 
sezono sindikalnih 
športnih iger



Kadrovske vesti
ZA MESEC DECEMBER 1979

Rudi
Osterman

Novosprejeti delavci:
Splošni sek tor: Vidic Božica
TOZD vdjakam a: Cekeirlič Radom ir, Tomič M arko 
TOZD v erig am a: Ukaj Nezir, Ž ijan George, Zagorc M iroslav 
TOZD sidrne verige: K elhar V ladim ir, T orkar Janez 
TOZD TIO: Š tih erl Zvonko

Prišli iz JLA:
TOZD kovačnica: M ujezinovič Šemso

Prekinili delovno razmerje:
Kom ercialni sek to r: Vodopivec Bruno 
TOZD orod jarna: Kogoj Janko  
TOZD v ijak a rn a : K ejžar Vilma 
TOZD sidrne verige: Gligorov Boris

Odšli v JLA:
Tehnični sek to r: Resm an Franc 
TOZD vzdrževanje: Rogač M iroslav

Poročili so se:
Osterc M arjan  iz TOZD v ijakarna
Ilič S tana in  P fa jfa r  Alojz iz TOZD verigam a
P ertnač M artin  iz TOZD vzdrževanje
Legat Igor iz TOZD vzdrževanje
Jagnjić Tom o iz TOZD kovačnica

Rodili so se:
Đogić Ib rah im u  iz TOZD verigam a — sin Besim
Lepir K oviljki in  S to janu  iz TOZD kovačnica — sin D am jan

ZAMUDNIKI V MESECU NOVEMBRU
1. Pintar Stanko, verigam a, 15 minut
2. Železnjak Stane, verigama, 20 minut
3. Malej Marija, finančni sektor, 30 min.; 30 min.
4. Beravs Brane, vzdrževanje, 1 uro; 30 min.
5. Beravs Jakob, vzdrževanje, 1 uro; 1 uro 15 min,; 1 uro
6. Zupan Janez, vzdrževanje, 3 ure
7. Burič Jusuf, vijakarna, 1 uro
8. Krničar Darko, kovačnica, 3 ure
9. Udovč Ignac, ml., vzdrževanje, 45 minut

10. Mohorč Ljubo, verigam a, 1 uro
11. Koblar Lidija, kovačnica, 1 uro; 30 minut
12. Zagorc Miroslav, verigama, 10 minut
13. Knavs Vinko, vzdrževanje, 2 uri
14. Dolinar Anton, vzdrževanje, 15 minut
15. Mohorč Franc, orodjarna, 5 minut
16. Ferjan Gaber, komerciala, 30 minut
17. Ferjan Anka, komerciala, 30 minut

Iz kadrovske službe

NESREČE V DECEMBRU
V decem bru sm o zabeležili dvanajst nesreč pri delu. Poškodo

vali so se:
Žagar Bogdan kovačnica
B elak A nton kovačnica
M ujakič H vahim kovačnica
Je lenc  D ušan vzdrževanje
T ra tn jek  M artin vzdrževanje
Korošec A nton sidrne verige
M arjanovič D ušan sidrne verige
Ovčak Anica verigam a
Rajič M ihaela verigam a
Tom azini F ran jo verigam a
Om an Boris orodjarna
M ulej V era v ijak arn a
V «obdobju sep tem ber—-decem ber 1979 smo zabeležili osem in-

dvajset nesreč p r i delu, v le tu  1978 pa petindvajset. O dsotnost z
dela zaradi n jih  je  b ila  v' četrtem  k v a rta lu  1979 401 dni, 1978
pa 311 dni. Povprečna  odsotnost z dela je  bila  14,3 dni n a  pone
srečenca v le tu  1979 in  12,4 dni v le tu  1978.

A m bulanta  p rve  pomoči je  v decem bru  posredovala 409nkrat,
in sicer:

urezi in ubodi 27-krat
opekline 10-krat
udarine in  stisfcanine 10-krat
odrgnine 18-krat
glavoboli, zoboboli 97Jk ra t
tu jk i v očeh 18-krat
želodčne bolečine 9 -k ra t
prehladi, bolečine grla 19-krat
prev ijan je 67-krat
m erjen je  k rvnega p ritiska  65-krat
ostalo 6 9 -k ra t
V decem bru ni bil zabeležen noben začetni požar.

Iz SVD

Pisati o Rudiju Ostermanu je 
težko in lahko obenem. Težko 
predvsem zato, ker bi človek, ki 
hoče o njem kaj zvedeti, moral 
tudi o šahu nekaj vedeti. Lahko 
pa zato, ker je to človek, ki mu 
beseda, posebno ko je govor o 
šahu, kaj rada steče.

V tem kratkem času, pri nas 
je slabi dve leti, si je pridobil že 
kar precej prijateljev, na šahov
skem področju pa tudi občudo
valcev. Dela v glavnem skladišču 
kot skladiščnik. Prijetno je go
voriti z njim tudi o drugih stva
reh, vendar ko beseda steče o ša
hu, kar zaživi. Natresel mi je po
datkov, da sem mu komaj sproti 
sledil. Pa poglejmo nekoliko po- 
bliže tega našega sodelavca, to
krat bolj s šahovske plati.

Šah je pričel igrati pozno. V 
domačem Kočevju, kjer je do 28. 
leta tudi živel, ga je za to igro 
bolj slučajno navdušil šele pri 13 
letih prijatelj. Šah ga je kmalu 
tako prevzel, da so se uspehi kar 
vrstili. 1966. leta je na sloven
skem prvenstvu dosegel naslov 
mojstrskega kandidata, 1969. leta 
je postal članski prvak SRS, 1973. 
leta, torej dobrih 13 let, odkar je 
potegnil prvo potezo, pa je po
stal mojster. Na odprtem držav
nem prvenstvu je med 270 ude
leženci dosegel 3. do 9. mesto. 
Mojstrski naslov je potrdil tri le
ta kasneje na šampionatu v Bo
ru. Rad igra tudi na »brzoturnir- 
jih«. Leta 1976 je postal republiš
ki prvak v hitropoteznem šahu, 
leto prej pa sindikalni prvak

SRS. V letu 1978 je bil zmago
valec prvega slovenskega prven
stva v dopisnem šahu. Vmes pa 
tekmovanja, srečanja, turnirji, 
dvoboji, simultanke, kdo bi na
štel vse partije, ki jih je odigral. 
Pa vendar, omeni tudi posamez
ne partije. Kot prvi Jugoslovan 
je igral s svetovnim prvakom 
Karpovom. Na številnih turnirjih 
je igral že z vsemi našimi vele
mojstri, med katerimi najbolj 
ceni Ljubojeviča in Hulaka. Z ve
lemojstrom Matanovičem je zabe
ležil tudi zmago. Omeniti pa je 
vsekakor treba še njegov zadnji 
uspeh, saj ni tako daleč. Konec 
lanskega leta je v Ribnici na Do
lenjskem, na precej močnem 
mednarodnem turnirju delil prvo 
do peto mesto. S tem je dosegel 
prvi bal za mednarodnega moj
stra. Tak uspeh mora še enkrat 
potrditi in s tem si bo priboril 
nov zveneč naslov mednarodnega 
mojstra.

Vse to so zavidanja vredni re
zultati. Vendar kako zavidati člo
veku, ko pa veš, da so vse to re
zultati truda in trdega dela. Sa
mo s talentom, ki ga Rudiju prav 
gotovo ne manjka, se tudi v šahu 
ne pride daleč. Rudi se je zapisal 
šahu, saj njegov trening traja 4 
do 5 ur in to 4-krat tedensko. 
Pravi, da je včasih rad posegel 
po dobri knjigi. Danes se te knji
ge zanj kar nekam zgubijo med 
vse večjo poplavo šahovske lite
rature. Ves svoj dopust že leta 
izkoristi za šah. Zadovoljen pa je 
tudi z delovnim kolektivom, ki 
mu omogoči udeležbo na turnir-

V dneh, ko smo z novimi željami in nalogami smelo 
vstopili v  novo leto, nas je črna zastava pred vhodom  
v  tovarno opozorila, da je umrl znanec, prijatelj, sode
lavec. Navadno se takoj vprašamo, kdo je, kje je delal. 
Čeprav nas priganjata delo in kup drugih nalog, se v  
mislih za trenutek ustavimo, obudimo slike srečanj, po
govorov, skupnega dela. Vedno nas prizadene neprijetna 
znanilka nad vhodom. Ropot strojev se tudi v takih pri
merih ne utiša, ogromni trebuh tovarne nas prav tako 
potegne vase kot vsako jutro. Delo teče naprej, zato se 
le  tam, koder je pokojnik delal, pri njegovem stroju ali 
njegovi mizi, nekaj pozna, da ga ne bo več. V nas se 
zgane spomin, da smo ga premalo poznali in cenili, da 
je bil človek kot mi — človek ssvojimi tegobami, svojimi 
skrbmi, s svojimi lastnostmi.

Prav takšna je bila naša sodelavka Iva Klemenčič, ki 
je bila zaposlena v Verigi 29 let. Vsi smo jo poznali, pa 
se je tiha in skromna zgubila med nami.

čeprav smo vedeli, da je pridna delavka in dobra 
tovarišica, danes še globlje spoznavamo, da je bila člo
vek, ki pusti v nas nemajhno in trajno vrzel.

Sodelavci

Ali veste?
— D a je izvršni svet skupščine občine R adovljica 7. jan u arja  

odobril povišanje mesečne oskrbn ine  V zgojnovarstvenem u zavodu 
R adovljica za 20 % . Ta ko rak  je  bil potreben, k er so se izdatki 
za h ran o  in  m aterialne stroške v 9 mesecih lanskega le ta  dvig
nili k a r  za 35 %.

Ekonom ska cena mesečne oskrbnine po novem  velja  1.950 din, 
od tega  bo Skupnost otroškega varstva prispevala 54 % , starši 
pa 46 % .

Prispevk i staršev  so odvisni od dohokov na člana družine. 
Za m esec januar, ko začnejo velja ti nove cene, bodo največ pla
čali starši, ko je dohodek na  člana družine 3.000 in  več dinarjev  
in  sicer 1.300 din, na jn ižja  o sk rbn ina  pa bo znašala 400 din. Tisti 
otroci, k je r  «osebni dohodki n a  člana družine ne presegajo  1.000 
d inarjev , bodo deležni brezplačne oskrbe.

M orda se bo m arsikom u zdelo sedanje povečanje cen precejš
nje, vendar je  treb a  p ri tem  reči, da so «oskrbnine v v r td h  naše 
občine še vedno med najnižjimd na Gorenjslkem.

ZAHVALA
Najprisrčnejše se zahvaljujem prijateljicam, sodelavkam iz 

skupnih služb za voščila in prelepa darila za moj petdeseti rojst
ni dan.

Iskrena hvala! Meri Jalen

jih. Dobro se je vživel tudi v ša
hovskem klubu v Lescah. Z njim  
pa je seveda veliko pridobil tudi 
klub, saj mu kot standardnemu 
članu II. zvezne lige prinese mar- 
sikako dragoceno točko.

Rad ima ustvarjalen šah. Naj
boljši trening se mu zdi študi- 
ranje šahovskih problemov, manj 
vnet pa je za študij partij ša
hovskih velemojstrov. Prav to 
slednje očita nekaterim mlajšim  
šahistom, ki se mu zde vse pre
malo ustvarjalni in  preveč »na- 
čitani«. Všeč mu je iskanje novih 
poti, novih kombinacij. Za to pa 
je potrebna ogromna koncentra

cija in velik miselni napor, ki 
človeka utrudi, včasih bolj kot 
marsikaterega vrhunskega šport
nika. Vendar če je nekdo tako 
predan nečemu, pa naj bo to ka
terokoli področje že, kot je Rudi 
šahu, mora uspeti.

Kaj pa načrti, cilji, ambicije? 
V petih letih postati najprej med
narodni mojster, nato pa vele
mojster, naslov o katerem sanjajo 
tisoči privržencev šaha. Vendar, 
če to misli Rudi Osterman, ver
jetno to niso več sanje, ampak 
cilj, ki bo slej ko prej tudi do
sežen.

Franci Vovk
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Za novoletno nagradno križanko smo dobili 96 rešitev. Izžrebani so bili naslednji reševalci: prvo na
grado 170 din je prejela naša upokojenka Pavla Dežman, drugo 110 din Milka Šmit in Alma Sujević, 
tretjo 80 din Bogo Dobnikar in Helena Dežman.

Rešitve za današnjo križanko nam pošljite do 2. februarja 1980.

Po novi smeri na 
Mt. Everest

Z Ivčem, V anjo in  Stipetom 
odhajam  danes v ledeno steno 
»zahodne jame«. N ajprej m ora
mo prečkati kak  kilom eter dolg 
plato sedla L ho-la in  po snežni 
strm ini dosežemo krajno poč. 
Preko n je  že v isi ena od fiksnih 
vrvi, ki so jih  p re jšn ji dan napeli 
Šrauf, Franček in  M arjan. Po 
fiksnih vrveh dokaj h itro  napre
dujemo, dokler n i n a  žalost te 
»udobne« telovadbe po štiristo 
m etrih  konec. Od. tu  napre j se za
čenja spet pravo alpsko plezanje 
na ledenem pobočju Mt. Everesta. 
Z vsakim  preplezanim  m etrom  
ostaja za nam i nov m eter fiksne

vrvi, 'ki jo na vsakih deset do 
dvajset m etrov trdno učvrstim o v 
skalo ali led.

Nad seboj lahko stalno opazu
jem o Skalno rebro, v rh  katerega 
naj bi postavili T 2. Z vsakim  no 
vim  raztežajem , ki ga prepleza
mo, se nam  zdi, da bomo rebro 
zdaj zdaj dosegli. Nemalo smo 
razočarani, ko po nekaj u rah  
skalno rebro  še vedno »visi« nad 
nami.

S talno se m enjavam o v  vod
stvu. Tokrat je  n a  vrsti Stipe. Po
časi, toda vztrajno napreduje. 
Sredi gladke ledene strm ine do
seže osam ljeno skalo. Vsak ple

zalec, 'ki prvi doseže v steni kak
šno značilno mesto, im a navado 
to m esto tudi poim enovati. Tako 
Stipe, ki prvi doseže to  osam lje
no skalo sredi ledene strm ine 
Everesta, kot p rav i Dalm atinec 
ostane zvest svojem u poreklu in 
skalo »krsti« za »Stipetovo čer«.

Od »čeri« potegnem o še zad
n jih  sto m etrov fiksnih vrvi, ki 
jih  nosimo s seboj, k a r  je  dovolj, 
da končno dosežemo • granitno 
skalno rebro. V išinom er nam  
kaže 6.700 metrov.

Popoldne nato opravim o še 
1.500 višinskih m etrov spusta po 
vrveh vse do baznega tabora.

Po dveh dneh počitka v bazi 
se .tretji dan spet vzpenjam o na 
T l ,  ki sedaj že počasi dobiva 
pravo podobo.

14. aprila se v  večji skupini že 
drugič odpravljam  v »zahodno ra 
mo«. K ljub precej težkem u n a
hrb tn iku  se to k ra t odlično poču
tim. P rv i sem p ri fiksni vrvi, na 
katero  se pripnem  z »žimarjem«. 
H itro se vzpenjam , ko t da ne bi 
bil n a  višini pirek 6.000 metrov, 
tem več nekje dom a v  Alpah. 
Ostali fan tje  so daleč pod menoj, 
le M arjan  in  Skupina šerp mi t r 
m asto sledijo, vendar se m i ne 
m orejo približati.

Dosežem skalno rebro, do k a
m or smo zadnjič napeli vrvi, ki 
so sedaj napete že do v rh a  re
bra, k je r bo na višini 6.800 m e
trov  stal T 2.

Na vrhu  reb ra  z olajšanjem  
odložim nahrbtnik . Usedem se 
nanj in  m edtem  ko čakam  na 
M arjana in šerpe, se krepčam  s 
suhim i smokvami. Ko smo vsi 
zbrani n a  T 2, začnemo z delom. 
M edtem ko ostali p rip rav lja jo  
plato za prvi šotor, si navežem 
eno izmed fiksnih vrvi, ki smo 
jih  danes že prinesli do sem, in  
se odpravim  n ap re j po strm em  
zasneženem pobočju.

Cez slabi dve uri dosežem vi
šino 7.000 metrov. P ritrd im  vrv, 
ki sem jo zadnje m etre  le še s 
težavo vlekel za seboj in  se spu
stim  nazaj do tabora , k je r  je med 
tem  časom že n as ta l m ajhen p la
to, n a  katerega postavim o šotor. 
S tem  je  T 2  tu d i »uradno« po
stavljen.V ledeni strmini pod T 2

Program kina 
Radovljica
OD 31. JANUARJA DO 27. FEBRUARJA 1980
VOHUN, KI SEM GA LJUBILA 
am er. barvn i pustolovski film
31. 1. in  2. '2. ob 20. uri, 3. 2. 
ob 18. uri

SREBRNO SEDLO 
am eriški barvn i w estern  film
1. in  5. 2. ob 20. u ri

ČLOVEK PA JK
am er. barvn i pustolovski film
2. 2. ob 18. uri, 3. 2. ob i20. u ri

DVOBOJ ZA JUŽNO PROGO
jugosl. biarvni vojni film
4. in  6. 2. ob 20. uri

HVALA BOGU, DANES JE  
PETEK
am eriški barvn i zabavni film
7. in  l i l .  2. ob  20. uri, 9. 2. ob
18. u ri

RADIO VIHOR KLICE 
ANGELIKO
jugoslovanski barvni film
8. in  13. 2. ob 20. uri

OKRUTNO M AŠČEVANJE 
am eriški barv n i krim . film
9. 2. ob 20. uri, 10. 2. ob 18. u ri

KO STRIC PLACA 
ita lijansk i barvn i film
10. dn 12. 2. ob 20. uri

KENTUCKI
amer. barvn i zabavni film
14. in  16. 2. ob 20. uri, 17. 2. 
ob 18. uri

PTICI
am eriški barvn i film
15. (in 18. 2. ob 20. u ri

LULU
ital. barvni zabavni film
16. 2. ob 20. uri, 19. 2. ob 20. 
u ri

OCl ZVEZD
ital. barvni fan tastičn i film  .
17. in  20. 2. ob 20. uri

SIMON IN SARA 
francoski barvni film
21. in  26. 2. \ob 20. u ri 
DOKAZ
japonski barvn i krim . film
22. in  27. 2. ob 20. uri, 24. 2. ob
18. Uri

POTOVANJE V BALONU 
m ehiški barvn i fan tast, pust. 
film
23. in  25. 2. ob 20. u ri

V KLANCU KONDORJEV 
nem ški barvn i pustolov. film  
23. 2. ob 18. uri, 24. 2. ob 20. 
uri

Pod skalno pregrado v steni Zahodne rame

Nocoj bo imel šotor že prve 
obiskovalce. To bomo Belak, B0 7  
žič in  jaz.

P rv a  noč na dvojki mi ni 
ostala ravno  v najlepšem  spomi
nu. Ležal sem v sredini med S ti
petom in Sraufom. Slednji je za
radi neravnega dna šotora s ta l
no drsel proti sredini in mi ved
no bolj zm anjševal »m anevrski« 
prostor. S spanjem  tako ni bilo 
nič.

Z ju tra j smo se vsi tr ije  le po
časi skobacali z šotora v m rzlo 
jutro. S trm ina nad taborom , k jer 
sem včeraj napel fiksno vrv, je 
bila še v  senci, zato je bilo kar 
pošteno m raz. P rsti na rokah in 
nogah nam  postajajo vedno bolj 
»leseni«. Ko dosežemo konec v r
vi, se do nas priplazijo prvi sonč
ni žarki in  takoj se počutimo ne
koliko bolj p ri močeh. S seboj 
nosimo tristo  m etrov fiksnih v r
vi, k i naj bi jih  danes napeli. Do

sežemo dolgo, položno pobočje, lei 
se vleče vse do v rha »zahodne 
rame«.

Korak nam  zastane ob pogle
du n a  vršno piram ido Everesta, 
ki jo tok ra t prvič vidim o v ce
loti. Čeprav je v ideti čisto blizu, 
dobro vemo, da je  to  le varljiv  
občutek, k a jti od tu  je  do vrha 
še skoraj štiri k ilom etre zračne li
nije.

Pot do vrha »zahodne rame« 
se neskončno vleče. Vsakih nekaj 
korakov m oram o počivati, da si v 
pljuča naberem o spet dovolj k i
sika. Končno le stopim o n a  vrh 
»rame«, 7.200 m etrov visoko. 
Sprejm e nas izredno m očan ve
ter, ki p iha z juga, tako  da km a
lu pričnem o sestopati nazaj v T 2 
in  še isti dan nazaj v T 1.

(se nadaljuje) 
Zvone Andrejčič

VERIGA je glasilo delovne organizacije Slovenske železarne 
— Veriiga n. sol. o., Lesce. Izha ja  enkra t mesečno. U reja u red
niški odbor: K ozam ernik M arjana, dipl. oec., A rh Zdenka, 
Vidic Božena, Vovk F ranci in  Torkar M itja. Odgovorni u red 
n ik  T orkar M itja.
G lasilo je  po 7. točki 36. člena Zakona o obdavčenju proiz
vodov in  storitev v prom etu (Ur. lis t SFRJ, št. 33/72) in  m ne
n ja  sek re taria ta  za in fo rm iran je SRS prosto plačila prom et
nega davka. — Tiska T iskarna L jubljana.


